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Ședinfa plenară a C.C. al P.M.R.
Zilele acestea a avut loc ședința plenară a C.C. al P.M.R.
La plenară au luat parte primii secretari ai comitetelor regionale ale 

partidului.
Plenara a dezbătut sarcinile organizațiilor de partid în efectuarea însă- 

mînțărilor și arăturilor de toamnă, a colectărilor și achizițiilor de produse 
agricole, luînd hotărîrile corespunzătoare.

Ținînd seama de munca pe care trebuie s-o desfășoare organizațiile 
de partid și activul de partid în vederea mobilizării tuturor organelor de 
stat și obștești pentru îndeplinirea cu succes a acestor sarcini, plenara C.C. 
al P.M.R., la cererea unor organizații de partid, a stabilit ținerea Congre
sului Partidului după efectuarea acestor lucrări.

In întîmpinarea Congresului, organizațiile de partid trebuie să intensi
fice munca politico-organizatorică în rîndul maselor, să lărgească întrece
rea socialistă și patriotică pentru sporirea producției industriale și agricole, 
în vederea creșterii nivelului de trai al poporului muncitor.

Spre noi succese 
întrecerea socialistăin

In fabrici și uzine în mine și pe șan
tierele de construcții se desfășoară între
cerea socialistă pentru realizarea planu
lui la toți indicii. In toiul întrecerii au 
apărut numeroase inițiative izvorîte d’.n 
rîndurile oamenilor muncii, inițiative 
menite de a contribui la dobîndirea unor 
succese sporite.

Una din aceste inițiative este aceia a 
ridicării codașilor la nivelul muncitorilor 
fruntași. . ..

Avîntul cu care oamenii muncii din 
toate sectoarele industriale s-au grăbit să 
îmbrățișeze acțiunea grupei sindicale nr. 
19 de la uzinele „21 Decembrie" dovede
ște din plin însemnătatea acestei iniția
tive care își propune să rezolve o pro
blemă dintre cele mai actuale și mai ur
gente. Acest fapt dovedește în același timp 
continua ridicare a conștiinței politice a 
oamenilor muncii din țara noastră. Pentru 
un muncitor bine pregătit, fruntaș în pro
ducție, nu mai este suficient că el lu
crează bine, că își aduce din plin con
tribuția la realizarea planului. Lui nu-i 
este indiferent dacă alți muncitori își 
îndeplinesc sau nu sarcinile. El știe că 
numai atunci cînd fiecare secție, fiecare 
echipă, fiecare muncitor în parte, va lu
cra cu spor, se va obține acel avînt ge
neral de care depinde creșterea continuă 
a nivelului de trai al poporului.

Ceea ce deosebește inițiativa grupei 
sindicale de la uzinele „21 Decembrie" 
de unele acțjuni asemănătoare organi
zate în trecut este caracterul ei organi
zat, concret. întregul colectiv al între
prinderilor, de la conducere și pînă la 
fiecare muncitor trebuie să lupte pentru 
menținerea acestui caracter al acțiunii. 
Este necesar să se ducă o luptă neîmpă
cată împotriva reducerii acestei inițiative 
la o simplă lozincă, așa cum se întîmplă 
pe alocuri. De exemplu, la fabrica de în
călțăminte „Tudor Vladimirescu" din Pi
tești deși conducerea și comitetul de în
treprindere s-au angajat să sprijine ex
tinderea inițiativei, ea se aplică numai la 
secția croit — și acolo doar parțial.

Asemenea atitudini care oglindesc lip
să de orientare politică trebuie viu criti
cate, după cum criticabilă este și practica 
manifestată de unii conducători de între
prinderi de a-și îndrepta întreaga aten
ție spre vîrfurile din producție, spre 
muncitorii fruntași, neglijînd cu totul pe 
cei cu realizări medii și în special pe cei 
mai slab pregătiți profesional.

Sprijinind acțiunea de ridicare a nive
lului profesional al muncitorilor rămași 
în urmă, conducerile de întreprinderi în 
strînsă colaborare cu organizația de par
tid și cu organele sindicale au datoria de 
a acorda o mare atenție muncii de agi
tație în vederea extinderii acestei inițiati
ve. Popularizarea prin toate mijloacele de

care dispun întreprinderile — ziare de 
uzină sau de perete, stații de radio-am- 
plificare, panouri, ședințe de producție, 
etc. — atît a muncitorilor fruntași care 
se preocupă de ridicarea codașilor, cît și 
a muncitorilor rămași în urmă care, cu 
ajutorul fruntașilor, își îmbunătățesc con
tinuu munca, constituie un factor de sea
mă în asigurarea extinderii cu succes a 
inițiativei.

Un aport fhSemnat în această acțiune 
trebuie să i aaucă tehnicienii din între
prinderi. Prin specificul muncii lor, a- 
ceștia sînt în contact permanent cu mun
citorii, cunosc posibilitățile fiecăruia, fe
lul lor de a munci. De aceea, tehnicienii 
pot să-și dea seama cel mai bine care 
dintre muncitori au nevoie de ajutor, în 
ce trebuie să conste acest ajutor, cine este 
în măsură,să-l dea. Totodată împreună 
cu muncitori fruntași, tehnicienii au da
toria să participe direct la instruirea 
muncitorilor mai tineri, împărtășindu-le 
experiența lor.

Este important ca acțiunea de spriji
nire a muncitorilor codași să nu se facă 
numai după niște șabloane dinainte sta
bilite. Aici trebuie să se țină seama de 
condițiile specifice fiecărui, loc de muncă, 
de posibilitățile de care dispun munci
torii respectivi Este de aceea necesară o 
atentă studiere prealabilă a felului în 
care muncitorul care trebuie ajutat își 
execută sarcinile. Descoperirea greșelilor 
pe care le face acesta în timpul procesu
lui de producție constituie punctul de 
plecare al ajutorului care trebuie să i se 
acorde.

Faptul că în fiecare întreprindere exi
stă un număr de muncitori fruntași care 
își depășesc normele dovedește că Ja 
fiecare loc de muncă există posibilități 
pentru continua îmbunătățire a muncii, 
există izvoare nesecate de rezerve inter
ne. Aceste rezerve care se referă în mare 
măsură la însușirea tehnicii înaintate, la 
folosirea celor mai bune metode de mun
că și de organizare a muncii trebuie puse 
și la îndemîna muncitorilor cu o pregă
tire tehnică și profesională mai redusă. 
De aceea este necesar să se organizeze 
schimburi de experiență, demonstrații 
practice, conferințe, în care să se împăr
tășească tuturor muncitorilor experiența 
fruntașilor, metodele avansate de muncă-

Ridicarea continuă a calificării munci
torilor rămași în urmă, aducerea lor cît 
mai aproape de nivelul fruntașilor este o 
sarcină de cinste care stă în fața tuturor 
colectivelor de muncă. Extinderea largă 
a inițiativei grupei sindicale nr. 19 de la 
uzinele „21 Decembrie" din Capitală 
constituie o contribuție însemnată la 
realizarea cu succes a sarcinilor planu
lui de stat pe acest an la toți indicii.

Deschiderea expoziției cărții politice

Aspect din sala expoziției.

Cu prilejul împlinirii a 10 ani de activitate, 
Editura de Stat pentru Literatură Politică 
a organizat o expoziție a cărții politice în 
localul Librăriei Noastre nr. 1.

Deschiderea expoziției a avut loc miercuri 
dimineață.

Au participat tovarășii: Sorin Toma, redac
tor șef al ziarului „Scînteia", Florica Mezin- 
cescu, locțiitor el ministrului Invățămîntului, 
L. Tismăneanu și Vasile Dinu, directori ad- 
juncți ai Editurii de Stat pentru Literatură 
Politică, Al. Buican și Eduard Mezincescu. 
vicepreședinți al S.R.S.C., E. Rodan, secre
tar al A.R.L.U.S.-ului. colaboratori ai edi
turii și alții.

Tov. I. Popescu-Puțuci, locțiitor al minis
trului Culturii, a vorbit despre „Zece ani de 
activitate legală a Editurii de Stat pentru 
Literatură Politică".

Asistența a vizitat apoi expoziția, care cu
prinde opere ale clasicilor marxism-leninis- 
mului, documente ale P.C.U.S. și ale parti
dului nostru, lucrări sovietice și rom-înești de 
literatură politică, precum și numeroase cărți 
și broșuri cu caracter social-pclitic.

In cadrul expoziției sînt prezentate de a- 
semenea cîteva din lucrările tipărite de par
tid in anii Ilegalității, (Agerpres)

Cu forte sporite pentru terminarea la timp 
a lucrărilor agricole de toamnă!

Toată atenția 
îndeplinirii planului 

de colectări și achiziții

Crește intensitatea 
muncilor agricole
PITEȘTI (de la corespon

dentul nostru). — In urma mă
surilor organizatorice luate, mai 
ales în ultimul timp, de către 
comitetele executive din regiu
nea Pitești precum și a muncii 
politice desfășurată temeinic de 
către agitatori, deputați, ute- 
miști, comisiile și delegațiile de 
femei, în rîndul oamenilor mun
cii de pe ogoare, ritmul însă
mînțărilor de toamnă s-a inten
sificat mult, viteza zilnică fiind 
simțitor depășită.

Desfășurînd cu avlnt între
cerea socialistă și patriotică 
pentru executarea însămîițări- 
lor la timpul potrivit și în cele 
mai bune condițiuni agrotehnice, 
membrii gospodăriilor agricole 
colective, țăranii Întovărășiți și 
țăranii muncitori cu gospodării 
individuale din raionul Vedea 
au terminat în ziua de 26 oc
tombrie tn întregime Insămîn- 
țările.

Cu aceeași însuflețire au des
fășurat lupta pentru asigurarea 
unei recolte bogate In anul vii
tor și oamenii muncii din sa
tele și comunele raioanelor Pi
tești, Horezu și Curtea de Ar
geș care au terminat la aceeași 
dată tnsămînțările. Și țăranii 
muncitori din raioanele Slatina 
și Topoloveni își întețesc zi de 
zi eforturile pentru a grăbi rit
mul însămînțărilor de toamnă. 
Folosind din plin timpul priel
nic și atelajele existente, ei au 
semănat pînă la data de 27 oc
tombrie 98 la sută din suprafața 
planificată iar cei din raionul 
Topoloveni, în procent de 96,59 
la sută.

Odată cu însămînțările de 
toamnă s-au executat arături 
aidînci pentru tnsămînțările de 
primăvară pe o suprafață totală 
de 91.324 ha. și s-au desțelenit 
alte 2.337 ha. care vor fi re
date agriculturii încă din acest 
an.

!
 Vremea schimbătoare din toamnă face necesară 

intensificarea eforturilor pentru terminarea în cel 
mai scurt timp a lucrărilor agricole.

Acum, cînd timpul este înaintat, trebuie să se fo- 
I losească cu chibzuință fiecare zi, fiecare ceas priel- 
} nic însămînțărilor.
? Comitetele executive ale sfaturilor populare re

gionale, raionale și comunale, în special cele în a 
căror rază de activitate lucrările sînt întîrziate, tre
buie să desfășoare o susținută muncă de organi
zare și mobilizare a țărănimii muncitoare la lucră
rile agricole de toamnă, să folosească întreaga ca
pacitate de lucru a tractoarelor și a atelajelor exis
tente astfel ca viteza de însămînțare să fie zilnic 
realizată și depășită.

-------- -----------
„TELEGRAME"

Pontatorul notează zilnic cit 
a arat, cît a semănat, ce des
țeleniri a făcut fiecare tracto
rist. Apoi trimite cifrele la se
diul stațiunii, unde un statisti
cian n-are altă treabă decît să 
adune și să socotească, iar din 
10 in 10 zile transmite ,.opera
tiva" la regiune, unde de ase
menea se centralizează și se co
munică la București, tot deca
dal.

De obicei acesta e drumul pe 
care-1 fac cifrele despre activi
tatea S.M.T.-urilor în campania 
agricolă de toamnă, in u'timile 
zile însă, obiceiul este intrucit- 
va „încălcat'. Din diferite 
S.M.T.-uri se trimit cifre la re
giuni înainte de ziua stabilită, 
fără să se mai aștepte — ca să 
zicem așa — încheierea decadei. 
Mai mult chiar; unii directori 
trimit telegrame cu cifre, cu 
fapte, tocmai la București, la 
sute de kilometri. Ce cuprind 
aceste telegrame ?

Să vedem cîteva...

Cu 9 zile înainte 
de angajament

„Oficiul poștal Dingeni. Da
ta: 25 octombrie, ora 14.30". 
Și mai departe o singură frază: 
„In întrecerea socialistă meca
nizatorii S.M.T Dingeni și-au 
îndeplinit planul global de pro
ducție pe anul 1954 cu 9 zile 
înainte de angajament."

O singură frază, dar cite efor
turi, cită muncă entuziastă au 
depus tractoriștii, mecanicii, în
tregul colectiv de la S.M.T. Din

geni, regiunea Suceava, pină ca 
această frază să poată constitui 
conținutul unei telegrame 1

100 la sută
Poștașul de serviciu nu avea 

de unde 6ă știe că la cîteva ore 
după telegrama din regiunea 
Suceava, vor veni altele, din 
alte colțuri ale țării, pe aceeași 
adresă. Dacă ar fi știut, proba
bil, ar fi așteptat, ca să le ducă 
pe toate odată. Dar așa... Abia 
veni( din „cursă", a trebuit să 
facă din nou drumul pînă la 
Ministerul Agriculturii și Silvi
culturii, cu telegrama de la 
S.M.T. Rovine. Ea anunță că 
in seara zilei de 25 octombrie, 
stațiunea de mașini și tractoare 
Rovine și-a realizat 100 la sută 
planul de producție pe campania 
agricolă de toamnă.

F.ste a patra dintre telegra
mele trimise numai din regiu
nea Arad. Conținutul lor se a- 
seamănă: S.M.T. Sinicolau Mare 
și-a realizat planul de producție 
pe campania de toamnă in pro
porție de 115,2 la sută, S.M.T. 
Felnac — 109 la sută șl S.M.T. 
Gottlob — 101 la sută.

★
Sînt multe telegrame sosite. 

Și S.M.T. Hărman, regiunea 
Stalin, raportează că și-a reali
zat planul și S.M.T. Roman, la 
fel. Ceea ce se desprinde din a- 
ceste vești este entuziasmul cu 
care mecanizatorii au pornit 
încă din această toamnă să dea 
viață obiectivelor cuprinse în 
proiectul de Directive cu privire 
la dezvoltarea agriculturii in 
următorii 2—3 ani.

Folosesc 
metode agrotehnice 

înaintate
Metodele noi de însămînțare 

au fost mult extinse in toamna 
acestui an în gospodăriile agri
cole de stat Și gospodăriile a- 
gricole colective din regiunea 
Constanța. Muncitorii de la 
gospodăria agricolă de stat 
Moșneni, raionul Negru Vodă, 
care au terminat toate însămîn
țările de toamnă, au semănat 
peste 750 ha. cu grîu după me
toda de însămînțare în rînduri 
încrucișate.

Și în gospodăriile agricole 
colective însemnate suprafețe 
sînt însămînțate în rînduri în
crucișate. La gospodăria agri
colă colectivă d:n satul Viișoara, 
raionul Negru Vodă, s-au însă
mânțat cu grîu, după această 
metodă, peste 150 hectare

In raionul Bujor 
însămînțarea griului 

este tărăgănată
GALAȚI (de la coresponden

tul nostru). — Una din princi
palele munci agricole din peri
oada aceasta este însămînțatul 
griului de toamnă. De felul cum 
se execută acum însămînțarea, 
de aplicarea regulilor agroteh
nice, depinde recolta anului vii
tor. Cu toate acestea, ritmul în- 
sămînțării griului este foarte 
scăzut în raionul Bujor din re
giunea Galați. Pînă la 15 octom
brie nu se însămînțase în întreg 
raionul decît 186 ha.

Tărăgănarea însămînțărilor 
este consecința insuficientei pre
ocupări pe care comitetele exe
cutive ale sfaturilor populare 
din acest raion o manifestă față 
de antrenarea țărănimii munci
toare la executarea lucrărilor.

Pentru a recupera rămînerea 
tn urmă, comitetul executiv 
raional ■ Bujor trebuie să 
folosească cu mai multă price
pere colectivul de tehnicieni a- 
gricoli, să ducă o permanentă 
muncă politică și organizatorică 
pe teren, lăsînd la o parte ru
tina și sistemul de control prin 
telefoane. Oamenii muncii de pe 
ogoarele raionului Bujor smt 
hotărîți să obțină recolte bo
gate. Trebuie să. primească însă 
mai mult sprijin din partea co
mitetelor executive ale sfaturilor 
populare și a organelor agricole.

Îndeplinirea integrală și la timp a pla
nului de colectări și achiziții constituie o 
sarcină de mare însemnătate In lupta 

pentru asigurarea aprovizionării oamenilor 
muncii cu produse agro-alimentare și a 
industriei cu materii prime. Comitetele 
executive ale sfaturilor populare, organele 
de colectare, organizațiile cooperatiste au 
datoria să depună toate eforturi'e pentru 
îndeplinirea exemplară și la timp a colec
tărilor și achizițiilor de produse agricole. 
Publicăm mai jos vești In legătură cu fe
lul cum se îndeplinește tn diferite, regi
uni ale țării planul de colectări și achi
ziții.

Produse achiziționate

Gheorghe Pahania, din satul Iablanlța, 
raionul Vinju Mare, vinde bucuros coope
rativei din comună, o parte din cerealele 

ce-i prisosesc.

Colector fruntaș
Colectorul Ștefan Panait, din comuna Fău-* 

rești, raionul Oltețu, se află mereu printre 
țăranii muncitori, ducînd muncă de lămurire 
de la om la om pentru a-și preda cotele 
datorate statului. Strădaniile sale stnt pline 
de roade.

Sărbătorirea academicianului C. I. Parhon
Academicianului CONSTANTIN PARHON

Iubite tovarășe Parhon,
Cu prilejul celei de-a 80-a aniversări a rfv., Comitetul 

Central al P.M.R., Consiliul de Miniștri al R.P.R. și Prezidiul 
Marii Adunări Naționale a R.P.R. vă felicită călduros și vă 
trimit un tovărășesc salut.

27.10.1954

Vă urăm mulți ani, dorindiu-vă sănătate și noi succese în 
activitatea dv. științifică și obștească, consacrată construirii 
vieții noi socialiste în patria noastră.

COMITETUL CENTRAL AL PARTIDULUI MUNCITORESC ROMIN 
CONSILIUL DE MINIȘTRI AL REPUBLICII POPULARE ROMINE 
PREZIDIUL MARII ADUNĂRI NAȚIONALE A R.P.R.

Solemnitatea înmînării titlului de „Erou al Muncii Socialiste" 
academicianului C. I. Parhon

Miercuri la amiază a avut loc la Prezidiul 
Marii Adunări Naționale, solemnitatea În
mînării titlului de Erou al Muncii Socialiste 
academicianului C. I. Parhon, pentru merite 
deosebite pe tărîmul științei și activității ob
ștești, cu prilejul împlinirii a 80 de ani.

La solemnitate au participat tovarășii Gh. 
Gheorghiu-Dej, Chivu Stoica, Miron Con- 
stantinescu, P. Borilă, ecad. M. Sadoveanu, 
acad. Traian Săvulescu, acad. I. Murgulescu, 
M. Roșlanu, prof. univ. L. Răutu, academi
cienii N. Profiri, I. S. Gheorghiu, M. Rol
ler, St. Vencov, D. Danielopolu, N. Hortolo- 
mei, S. Stoilov, St. Milcu, ministrul Sănă

tății dr. Voinea Marinescu, Gh. Hossu șl dr. 
I. Bogdan, vicepreședinți ai A.R.L.U.S.-ului, 
Gh. Vldrașcu, președinte Comitetului exe
cutiv al Sfatului Popular al Capitalei, pre
cum și E. N. Tihonov, reprezentantul per
manent al V.O.K.S.-ului In R.P.R,

Tov. M. Roșianu, membru al Prezidiului 
Marii Adunări Naționale a dat citire Decre
tului de atribuire a titlului de Erou al Mun
cii Socialiste, academicianului Constantin 1. 
Parhon, președintele de onoare al Academiei 
R.P.R., președintele A.R.L.U.S.-ului, după 
care acad. M. Sadoveanu, vicepreședinte al 
Prezidiului Marii Adunări Naționale, a în-

mînat academicianului C. I. Parhon medalia 
de Erou al Muncii Socialiste.

Întreaga asistență a ovaționat cu căldură 
pe eminentul cetățean și om de știință care 
și-a închinat viața binelui poporului munci
tor.

In numele Prezidiului Marii Adunări Na
ționale acad. M. Sadoveanu a felicitat pe ma
rele savant, care Și-a exprimat profunda re
cunoștință față de partid și a mulțumit gu
vernului și Prezidiului Marii Adunări Națio
nale pentru înalta prețuire acordată activi
tății sale. (Agerpres)

Comuna Făurești și-a Îndeplinit planul de 
colectare pe întreg anul. La lapte de vacă, 
planul a fost îndeplinit în proporție de 125 
la sută, la lapte de oaie 90 la sută, la lină 
114 la sută, carne de vacă 95 la sută, carne 
de porc 85 la sută iar la grîu 110 la sută.

Colectorul Ștefan Panait și-a luat anga
jamentul să fie fruntaș și la colectarea pro
duselor de toamnă.

MARIN GH. MARIN 
corespondent voluntar

Răspunzfnd inițiativei 
cooperativei din Hălchiu

PLOEȘTI (de la corespondentul nostru).— 
Muncitorii din cooperativele regiunii Ploeștl, 
răspunzînd inițiativei cooperativei din comu
na Hălchiu desfășoară larg întrecerea socia
listă 6ub lozinca: „Toate planurile peste o 
sută de procente".

Numeroase unități au raportat că planul 
pe trimestrul III. a fost depășit.

In mod deosebit, cooperativa din comuna 
Slon, raionul Teleajen, a obținut rezultate 
cu care activul acestei unități se poate mîn- 
drl. I

Astfel, planul pe trimestrul III la desfacere 
cu amănuntul a fost realizat tn proporție de 
106,3 la sută și planul de achiziții în propor
ție de 205 la sută.

In cadrul acestei cooperative țărănimea 
muncitoare este deservită în bune condlți- 
uni; unitatea este aprovizionată tn perma
nență cu mărfuri industriale de cerință zil
nică.

Rezultate asemănătoare au obținut și coo
perativele din comunele Cărpiniștea, Șa- 
rînga, Vadu Săpat, Brebu, Tătărăi șl altele.

In întreaga regiune Ploeștl planul de 
achiziții a fost îndeplinit în proporție de 112,2 
la sută, planul de desfacere cu amănuntul 
100,1 la sută, iar planul producției industriale 
tn proporție de 118,6 la sută.

PREZIDIUL MARII ADU NARI NAȚIONALE A REPUBLICII POPULARE ROMINE

DECRET
pentru conferirea titlului de „Erou al Muncii Socialiste", academicianului C. I. Parhon

Cu prilejul Împlinirii a 80 de ani de la nașterea academicianului 
C. I. Parhon, pentru merite deosebite pe tărlmul științei șl activi
tății obștești,

Vicepreședintele Prezidiului Marii
MIHAIL SADOVEANU

Prezidiul Marii Adunări Naționale a Republicii Populare Romîne, 
decretează :

1. — Se conferă titlul de „Erou al Muncii Socialiste" academicia
nului C. I. Parhon.

Adunări Naționale
Secretarul Prezidiului Marii Adunări Naționale

AVRAM BUNACIU

Ședința festivă de la Academia Republicii
Miercuri seara a avut loc la Academia Re

publicii Populare Romîne o ședință festivă 
consacrată sărbătoririi academicianului C. I. 
Parhon. președinte de onoare al Academiei 
R.P.R., cu prilejul împlinirii a 80 de a,nl de 
viață.

La ședința festivă au partioipat numeroși 
academicieni și membri corespondenți ai 
Academiei R.P.R., reprezentanți ai Ministe
rului Sănătății, ai Consiliului General 
A.R.L.U.S., colaboratori științifici ai Institu
telor Academiei, foști elevi ai eminentului 
savant, tinere cadre din domeniul cercetări
lor științifice medicale.

Ședința a fost desch să de acad. Traian 
Săvulescu, președintele Academiei R.P.R.

Acad. D. Danielopolu, în numele secției 
științelor medicale, a făcut o amplă co
municare asupra activității creatoare a 
academicianului C. I. Parhon.

Dr. Voinea Marinescu, ministrul Sănătății, 
a exprimat sentimentele sincere de admirație 
și mîndrie ale tuturor activiștilor pe tărî
mul medico-sanitar din țara noastră, față de 
munca neobosită a acad. prof. dr. C. I. 
Parhon, pusă în slujba științei și a binelui 
poporului nostru.

In numele foștilor elevi a vorbit acad. V. 
Mîrza.

Populare Romîne
Compozitorul Matei Socor, membru cores

pondent al Academiei R.P.R., vicepreședinte 
al A.R.L.U.S.-ului. a înfăț șat .pe larg activi
tatea neobosită dusă pe tărîmul muncii 
obștești de acad. prof. dr. C. I. Parhon, pre
ședintele A.R.L.U.S.-ului.

In numele Prezidiului Academiei R.P.R. a 
luat cuvîntul acad. Tralan Săvulescu, care 
a vorbit despre munca neobosită a ilustrului 
om de știință.

Tuturor le-a răspuns acad. prof. dr. C. I. 
Parhon, mulțumind pentru cuvintele calde de 
felicitare ce l-au fost aduse.

Un raion codaș 
Ia colectările de cartofi

ORAȘUL STALIN (de la corespondentul 
nostru). — In raionul Stalin Îndeplinirea 
planului de colectare a cartofilor este rămasă 
în urmă Comitetul executiv al sfatului popu
lar raional și împuternicitul raional al 
C.S.C.P.A. nu s-au preocupat de la Început 
ca odată cu recoltarea cartofilor să se facă 
și predarea cotelor. Astfel, în comunele So- 
hodol, Mâeruș, Sînpetru, Bod, Apața, Prej- 
mer și altele, deși s-au recoltat mari canti
tăți de cartofi, totuși planul de colectare la 
cartofi nu a fost realizat.

Comitetele executive ale sfaturilor populare 
comunale și colectorii comunali nu organi
zează desfășurarea ritmică a acțiunii de co
lectare. Nu sînt organizate convoaie, nu sînt 
planificați cetățenii pe convoaie, și anunțați 
la ce dată urmează să se prezinte la bazele 
de recepție. Din această cauză, unii pro
ducători d:n comunele Țînțarî, Tohanu Vechi 
și altele au fost rievoiți să se prezinte 
la bazele de recepție fără ca acest lucru să 
fie cunoscut de colectori șî de comitetele 
executive ale sfaturilor populare comunale.

Comitetul executiv al sfatului popular ra
ional Stalin și împuternicitul raional al 
C.S.C.P.A., nu efectuează un control sistema
tic asupra felului în care decurg colectările. 
Inspectorii raionali ai C S.C.P.A. și în gene
ral aparatul raional al C.S.C.P.A. urmăresc 
mai mult din birou mersul colectărilor.

In raionul Stalin aceste lipsuri care de
termină în cea mai mare măsură rămînerea 
în urmă a acțiunii de colectare a cartofilor 
trebuie lichidate de urgență.



Schimb de experiență între comitetele executive

ale sfaturilor populare
Cititorul nostru 

Ion Ciobotaru din 
Sighișoara, a solici
tat încă din luna iu
lie a.c. sfatului popu
lar comunal Voitinel, 
raionul Rădăuți, un 
certificat de naștere. 
Deoarece timp de 
două luni n-a primit 
nici un răspuns, in 
tr-una din zile a ple- 
scoată personal cer-

Aprovizionarea populației pentru iarnă 
sarcină deosebit de importantă

Convorbire cu tov. Ion Axinte, președintele comitetului executiv 
al sfatului popular al raionului Tudor Vladimirescu din Capitală

ACADEMICIANUL C I. PARHON 
iMPLINEȘTE 80 DE ANI

cat la Voitinel să-și
tificatul. Ajuns acolo, a aflat cu surprin
dere că in registrele sfatului popular co
munal era trecut ca decedat încă de la 
vlrsta de șase ani.

Sosirea sa la Voitinel, în viață și sănă
tos, a uimit pe cei de la sfatul popular, 
dar nu i-a hotărit să-i elibereze certifi
catul. Intervențiile sale au fost zadarnice. 
Cititorul nostru ne scrie că a plecat din 
Voitinel, tot așa cum a venit. Toate argu
mentele sale s-au sfărimat de zidul gros 
al birocratismului și formalismului ce 
domnește la sfatul popular comunal 
Voitinel.

Nu s-ar putea ca „Impricinații" de la 
sfatul popular cdmunal să încheie un cer
tificat de înmormintare pentru metodele 
birocratice de muncă care mai domnesc 
acolo ?

★
„Cine are ocazia 

să treacă pe lingă 
S.M.T.-Videle poate 
remarca îndată că in 
conducerea acestei 
unități socialiste lip- 

. sește o mină de gos- 
eșE»’ podar", ne scrie tov.

M, Neagu.
Deși anul trecut 

au fost construite două remize pentru 
buna adăpostite a mașinilor acum aceste 
remize sînt deteriorate, cu acoperișul in 
parte zburat, cu o parte din pereți 
dărimați.

In curte pot fi văzute unele semănători, 
batoze, tractoare nereparate, parte din ele 
cu piesele ruginite, acoperite de pămint. 
Curtea S.M.T.-ului are aspectul unui 
depozit de fiare vechi-

Răspunzător de această situație este de 
bună seamă directorul S.M.T.-Videle, dar 
și Direcția Generală S.M.T. din Ministe
rul Agriculturii și Silviculturii care deși 
a fost sezisată, prin delegații săi in trecere 
prin raion, n-a luat nici o măsură pînă în 
prezent, pentru îmbunătățirea muncii con
ducerii S.M.T.-Videle.

Pe urmele materialelor publicate 
la această rubrică

In urma unei sezisări primite de la citi
toarea Margareta Gheorghiu, ziarul nostru 
a publicat un material critic în care se 
arăta lipsa de atenție a fabricii ,,Metalo- 
globus” fafă de fabricarea pompelor pentru 
pulverizarea insecticidului.

Răspunzind criticii noastre, Ministerul 
Industriei Ușoare ne sorie că s-au luat mă
suri pentru îmbunătățirea calității pompelor. 
In acest scop s-a introdus în procesul de 
producție al pompelor, controlul interfazic. 
Pentru o funcționare mai ușoară a pistonu
lui, s-a creat la înapoierea pistonului, un 
punct de evacuare a aerului.

In încheiere, Ministerul Industriei Ușoare 
ne comunică angajamentul pe care și-l ia 
fabrica „Metalo-globus”, de a se preocupa în 
mai mare măsură pentru ca produsele sale 
de larg consum să fie executate în condi- 
fiuni superioare.

★

Și aci
Herman Petru este un om înalt, 

tînăr, cu o față vioaie și o privire 
zătoare. Mișcările, privirea, vorba, 
ti dau o înfățișare plăcută. Nu stă

v
aproape 
pătrun- 
surîsul, 
o clipă 

looului; maî ales de cînd i s-.a înoredințat 
conducerea gospodăriei agricole colective 
„Karl Liebknecht". Zic oamenii că nici cînd 
doarme nu-și găsește a&tîmpăr.

In seara aceea Her
man chlbzuia îndelung. 
Sta la birou șl fă
cea fel de fel de pla

nuri. Ii trecu prim minte și discuția avută 
mai deunăzi la sfatul popular comunal ou 
Ion Cloța, președintele comitetului executiv. 
Da, trebuie să ia și el părnînt din rezerva 
aceea de stat, însă după cite știe sînt niște 
coaste sterp? pe care nu se prea face nici 
porumb și nici păioase. Atunci cu ce să-l 
cultive ?

Gîndurile lui Herman fură întrerupte de 
Ștefan Schicht, secretarul organizației de 
bază.

— Noroc. Hermane. Spune-mi cum ai ho
tărit? — îl întrebă Ștefan, strîngîndu-i puter
nic palma lată și bătătorită de muncă.

— Chiar la aia judecam. Știu eu? îmi 
zic- luăm pămîntul... dar oare n-o să ne 
înșelăm? Mai ales că cere brațe de muncă 
serioase și pe recoltă nu prea ne putem 
zui. Ba s-ar putea întîmpla să dăm greș 
primul an și atunci...

— Mda ! Așa-i I — îngînă cu jumătate 
gură secretarul în vreme ce se așeza pe 
scaun din apropierea sobei. Așa-i și 
prea, Hermane", își completă el răspunsul 
după ce se gindi cîteva clipe.

— Ce

GÎNDURI...

bi- 
în

de 
un 
nu

ÎNTREBARE: Ce măsuri a luat 
comitetul executiv al sfatului popular 
raional Tudor Vladimirescu pentru a 
asigura o bună aprovizionare a 
populației pentru iarnă ?

RĂSPUNS : Problema aprovizionării popu
lației constituie una din preocupările noas
tre de căpetenie, lată de ce este firesc să 
socotim ca cea mai importantă sarcină, con
trolul și îndrumarea secției comerciale și a 
organizațiilor comerciale, amenajarea piețe
lor, urmărirea graficului de livrări pentru 
comerț de către unitățile. producătoare, pre
gătirea spațiilor de înmagazinare, etc.

Nu pot spune că treburile merg perfect 
în raionul nostru, dar dacă facem o compa
rație cu anul trecut, constatăm că în unele 
sectoare am înregistrat vădite progrese. Am 
mărit de pildă baza legumicolă, repartizînd 
terenuri gospodăriilor anexe șl de consum, 
precum și la un însemnat număr de mun
citori șl funcționari. In felul acesta a cres
cut cantitatea de legume și zarzavaturi des
tinată consumului, cît și cea care urmează 
a fi conservată. Aprozar-ul a încheiat în a- 
cest an 603 contracte cu .producătorii pentru 
a achiziționa aproape 2 milioane kg le
gume și 22.500 kg fructe.

Semnificativ în ce privește îmbunătățirea 
aprovizionării, este faptul că de la 1 ianua
rie la 1 septembrie a.c., comerțul socialist a 
distribuit populației, în comparație cu aceeași 
perioadă din anul trecut, de 13 ori mai multe 
mărfuri alimentare, de 12 ori mai multe măr
furi din sectorul de produse industriale și de 
8 ori mai multe mărfuri prin sectorul de ali
mentație publică.

Apropierea iernii pune în fața comitetu
lui nostru executiv luarea unor măsuri ime
diate gospodărești, menite a înlesni apro
vizionarea populației din raion. Dată fiind 
producția sporită de legume șl zarzavaturi, 
era necesar să asigurăm condiții mai bune 
pentru distribuirea lor, ca și pentru păstra
rea lor în timpul iernii. Astfel, noi am în
ființat 45 centre speciale pentru distribuirea 
cartofilor și cepei. De asemenea, am mărit 
considerabil spațiile de însilozare și am pre
gătit și pregătim încă însemnate cantități 
de legume seml-industrializiate, ca: mură
turi, castraveți, bulion, varză, etc. pe care 
le vom distribui populației.

Aș vrea să arăt că pentru a evita unele 
deficiențe ivite anul trecut noi am luat din 
timp măsuri de organizare a transporturilor 
de alimente (punem zilnic la dispoziția A- 
prozarului circa 10 autocamioane) precum 
șl de aprovizionare a populației și în special 
a școlilor șl spitalelor ou combustibil Con
cludent este faptul că pînă la 1 octombrie, 
din cantitatea de 835 tone lemne destinate 
școlilor, au șl fost distribuite

ÎNTREBARE: In ce 
reușit să antrenați in 
provizionării populației
în pregătirile pentru iarnă, deputății 
și masele de cetățeni ?

RĂSPUNS. îndeosebi deputății din comi
sia permanentă de comerț și cooperație, a- 
duc un real aport în acțiunea de extindere 
a rețelei comerciale șl de îmbunătățire a 
aprovizionării, sezisînd principalele defici
ențe, aducînd numeroase sugestii și propu
neri. De la începutul anului și pînă la mij
locul lunii octombrie, deputății și cetățenii 
ne-au făcut >nu mal puțin de 153 sezisări, 
majoritatea juste. In urma lor s-.au luat mă
suri de îmbunătățire a muncii.

Echipele de control obștesc sînt de ase
menea de un real folos în munca de îmbună
tățire a comerțului. Exemple bune în acea
stă

810 tone.
măsură ați 

problemele a- 
și in special

privință sînt echipa de la între-

prinderea „7 Noiembrie", condusă de tov. 
Kalman și cea de la I.T.B.-Dudeștl, condusă 
de tov. Marinescu.

In cadrul pregătirilor pentru iarnă, un a- 
port însemnat îl aduc delegatele comisiei 
de femei precum și marea masă a gospodi
nelor din diferitele cartiere. Prin oomisia de 
femei, an fost organizate echipe speciale, 
formate din cele mai pricepute gospodine, 
care sprijină unitățile Aprozar la sortarea 
cartofilor și rădăcinoaselor ce trebuie însl- 
lozate. Mulți cetățeni au răspuns cu interes 
inițiativei noastre de a înființa centre pen
tru pregătirea conservelor și bulionului. Ast
fel le centrele din calea Dudești 65, strada 
Tomis 61 și strada Drtstor 1, un mare număr 
de gospodine au pregătit și preparat pentru 
iarnă, numai pînă în prezent, peste 10.000 
kg. conserve, peste 1.000 kg. compoturi șl în
semnate cantități de magiun și bulion.

ÎNTREBARE : Ce deficiențe șl 
greutăți există în prezent în pro
blema aprovizionării și cum pot fi ele 
remediate ?

RĂSPUNS. Socotesc că 
mari lipsuri ale comitetului nostru executiv 
— lipsă la care au o bună parte de contri
buție și comitetul executiv al sfatului popu
lar al Capitalei și Ministerul Comerțului In
terior — constă in faptuil că nu am luat din 
timp măsuri pentru a asigura populației can
titățile necesare de oțet, dopuri, celofan, sfoa
ră, salicilat. Este limpede că fără aceste 
produse cu greu se poate vorbi de conser
varea fructelor și îndeosebi a legumelor.

Această -problemă nu o ip-utem rezolva însă 
numai cu propriile noastre mijloace. Este 
obligația Ministerului Comerțului Interior 
de a lua măsuri imediate pentru a remedia 
aceste lipsuri acum, cît timp se mai pot 
face conserve.

O lipsă a noastră este și faptul că unele 
cantine care au posibilități — cum ar fi de 
pildă cele de la Industria Chimică Farmaceu
tică nr. 2, cooperativa „Progresul Muncii", 
„Flacăra Roșie", etc. — nu și-au pregătit 
din vreme silozuri, nu și-au preparat con
serve sau legume semiindustrializate.

Tot nouă ne revine de asemenea răspunde
rea șl pentru ritmul, destul de slab în com
parație cu posibilitățile existente, a achiziți
ilor efectuate de unitățile Aprozar și de o- 
ficiul de achiziții și aprovizionare, precum 
și a preluărilor de produse de la contrac- 
tanți. Deficiențe grave au fost în domeniul 
acestor preluări, mai ales în ce privește res
pectarea sortimentelor. Analizînd livrările 
contractanțiilor, constatăm de pildă că, deși 
avem procente mari la toate 
luate în bloc, la ceapă au fost 
mai 19 Ta sută din prevederi, 
numai 15 la sută.

Una din piedicile ce ni s-au 
bunei organizări a pregătirilor 
se datorează și lipsei de răspundere a unor 
organe ale Comitetului de Stat pentru co
lectarea produselor agricole, care au tole
rat recepționarea unor cartofi mărunți, de 
proastă calitate, care în nici un caz nu pot 
fi însilozați.

In vederea aprovizionării vom orga
niza un control sistematic asupra felu
lui în care decurg achizițiile și preluările de 
mărfuri la con trac fanți. Vom sprijini șl mai 
mult ca pînă acum 
populare, antrenând 
ajutorul comisiei de 
stradă cît mai multe 
manentă vom avea pentru asigurarea distri
buirii ritmice, continue, a lemnelor de foc și 
cărbunilor 
lua toate 
pentru ce 
zionată.

prezent în pro-

una din cele m>ai

sortimentele 
realizate nu- 
lar la roșii

pus în calea 
pentru iarnă,

centrele de conserve 
în această acțiune, cu 
femei și comitetelor de 
gospodine. O grijă per-

■pentru populație. Luăm șt voim 
măsurile gospodărești necesare, 
populația să fie mai bine aprovi-

★

o r
știi că

t n
★

o r t livezile
ai, continuă mai însuflețit preșe-să 

dintele.
- O 

pripim, 
nerii dacă rentează și dacă-i pămîntul co
respunzător. in orice caz, n-ar strica să-i 
dai zor. Vezi tu în amănunt care-i situșția; 
poate tovarășii din consiliul de conducere au 
altă părere...

vedem, o să vedem. Să nu nesă .
Trebuie să ne mai sfătuim cu ingi-

mîine. Dar nu ne-am înscris pentru o zi 
în colectiv ci pentru totdeauna. Așa că fra
ților, nu le vom avea mîine, poimîine cu 
siguranță le avem. Și n-o să ne pară rău...

Cînd secretarul de partid întări cuvintele 
rostite de moș Andrei, oamenii și-au învins

Lt. toți pentru livada, deîndoiala și au votat 
pomi.

„------- ------------- - ~~~
Bilanțul anilor de maturitate din 

ța eminentului savant romîn acad, 
dr. C. I. Parhon, stă mărturie 
vieți puse în slujba științei adevărate, a 
progresului, a luptei pentru democrație 
și pace. înconjurat de stima, dragostea 
și admirația întregului nostru popor, 
acad. prof. C. I. Parhon trăiește zilele 
fericite ale acelor savanți a căror operă 
este recunoscută încă din timpul vieții, 
care au satisfacția de a se bucura de 
stima și recunoștința contemporanilor 
săi.

Pornit pe calea vieții luminoase a a- 
devăratului om de știință dintr-0 familie 
de țărani din Cetatea de Baltă, el se re
marcă încă din anii studenției prin ca
litățile sale intelectuale deosebite.

Abia ieșit de pe băncile universității, 
C. I. Parhon publică In 
lucrare științifică iar peste 
vede lumina tiparului pri- 
în domeniul endocrinolo- 
cu calități remarcabile și

vla- 
prof. 
unei

tiv împotriva fascismului, pentru 
ria cauzei celor multi, savantul 
Parhon a avut de suferit prigoana 
mulul burghezo-moșleresc, huliganismul 
fascismului, care au mers pînă la înde
părtarea lui de la catedra universitară. 
Pe C. I. Parhon îl găsim în fruntea unor 
acțiuni însemnate. împreună cu elevii săi 
el transformă spitalul Socola de la lași 
într-un centru de rezistență. Ca unul din 
conducătorii Comitetului „Maxim Gorki" 
din Iași, el luptă activ pentru populari
zarea realizărilor istorice ale U.R.S.S., 
pentru întărirea relațiilor de prietenie

victo- 
C I. 
regi-

tînărul medic 
1899 prima sa 
2 ani, în 1900 
ma sa lucrare 
giei. înzestrat 
cu vaste cunoștințe, peste cîțiva ani, în 
1909 împreună cu colegul său M. Gold- 
ștein publică un volum despre glandele 
cu secreție internă, care de fapt repre
zintă prima lucrare de endocrinologie 
din lume. Prin această lucrare C. I. Par
hon se situează printre întemeietorii en
docrinologiei moderne

Ca savant și gînditor clarvăzător, ca 
șl toți oamenii de știință înaintați C. I. 
Parhon și-a găsit izvor de creație în con
cepțiile materialiste, în lupta dusă îm
potriva diferitelor curente idealiste din 
domeniul științei și în primul rînd al 
medicinei. Punctul său de vedere anti- 
morganist a constituit pentru el, ca și 
pentru toți oamenii de știință aflați pe 
aceleași poziții, izvor de forță creatoare.

Succesele deosebite pe care le-a obți
nut marele om de știință C. I. Parhon 
slnt legate indisolubil de faptul că încă 
de pe băncile liceului a cunoscut marxis
mul și a devenit socialist. Legătura sa 
cu mișcarea muncitorească a influențat 
puternic modul lui de a gîndi, și prin 
aceasta implicit evoluția lui ca om de 
știință. Aplicînd Ia biologie principiile 
materialismului dialectic C. I. Parhon a 
putut să desfășoare o activitate rodnică, 
originală și valoroasă în variate domenii 
ale biologiei și medicinei. înțelegerea nă
zuințelor celor mulți și exploatați în tre
cut l-a făcut pe acad. C. I. Parhon să 
caute nu numai vindecarea bolilor ci și 
a racilelor sociale care le provocau. Prin 
aceasta el a ciștigat 
tlul de mare onoare 
convins de justețea 
luptă.

Prieten sincer șl 
Țări a Socialismului victorios, luptător ac-

în același timp ti
de savant luptător, 
cauzei pentru care

înflăcărat al marii

dintre poporul romîn și popoarele sovie
tice. Peste cîțiva ani pe C. I. Parhon îl 
găsim printre Inițiatorii memoriului de 
protest al oamenilor de știință, prin care 

,se cerea ieșirea imediată a Romînlei din 
războiul tîlhăresc purtat împotriva Uniu
nii Sovietice.

In noile condiții Istorice deschise de 
eliberarea țării noastre de către glorioasa 
armată a U.R.S.S și de răsturnarea dic
taturii fasciste de către forțele patriotice 
populare conduse de Partidul Comunist 
din Romînia, academicianul C. I. Par- 

' ‘ * vîrstă, continuă cu en
tuziasm lupta pentru înfăptuirea năzuin
țelor sale. Ca membru al partidului cla
sei muncitoare, academicianul C. I. Par
hon desfășoară o intensă activitate pe 
tărîm social. In calitate de conducător 
al A.R.L.U.S.-ului

hon, deși în

muncește activ pentru

--------------------------------------------------- 1 

realizarea țelurilor asociației, pentru pace 
și socialism.

în regimul nostru democrat-popular, 
avînd condiții de muncă pe care nu le-a 
avut niciodată în trecut, acad. C. 1. Par
hon și-a continuat cu entuziasm cercetă
rile începute cu mulți ani în urmă, con- 
centrîndu-șl activitatea In ultimul dece- ' 
nlu în domeniul endocrinologiei. Ansam
blul lucrărilor acad. C. I. Parhon in do
meniul bătrîneței reliefează faptul că el 
acordă In acest proces un rol însemnat 
tulburărilor metabolice, în special predo
minării dezasimilației asupra asimtlațlei, 
modificărilor de natură biochimică în 
singe șl țesuturi. Atribuind alterațillor 
glandelor endocrine un rol Însemnat in 
batrînețe, acad. C. I. Parhon propune tra
tarea acestui fenomen prin extracte glan
dulare sau hormoni, fără a exclude alte 
tratamente terapeutice.

Sub influența științei sovietice — acad. 
C. I. Parhon care a considerat bătrînețea 
întotdeauna ca un fenomen patologic — 
admite in prezent o bătrînețe zisă fizio
logică șl una precoce de natură evident 
patologică. Reconsiderind din punct de 
vedere materialist-dialectic rezultatele 
obținute în problema bătrîneții, C. I. Par
hon și colaboratorii săi au întreprins în 
ultimul timp cercetări efectuate prin me
toda reflexelor condiționate.

Activitatea eminentului savant este 
prețuită nu numai în patria noastră ci și 
peste granițele ei. Astăzi acad. C. I. Par- ; 
hon este recunoscut ca un savant cu mare 
renume mondial. Stă mărturie vie aces
tui fapt că membrul activ și președintele 
de onoare al Academiei R. P. R., laureat 
al Premiului de Stat, acad. prof. C. I. 
Parhon, este în același timp proclamat 
Doctor honoris causa al Universității 
din Praga și membru corespondent al 
înaltului for științific — Academia de 
Științe a U.R.S.S.

Pentru poporul nostru constructor al 
socialismului este un izvor de mindrie 
națională, pe deplin justificată, faptul că 
din rîndurlle sale s-a ridicat un savant cu 
un atît de mare renume mondial, luptă
tor activ pentru cauza păcii, democrației 
și socialismului.

Acad. prof. C. I. Parhon 
pentru noi toți o pildă a ceea 
nă un savant legat de popor, de năzuin
țele sale firești, de cauza luptei pentru 
bunastare materială și culturală a po
porului.

Cu ocazia celei de a 80-a aniversări a 
acad. prof. C. I. Parhon dorim din toată 
inima eminentului savant viață lungă 
pentru înflorirea științei noastre pusă in 
slujba intereselor poporului, a patriei 
noastre.

reprezintă 
ce înseam-

Gîndirea biologică 
a acad

in
prof. dr.

creafia științifică
Parhona

Acad. prof. dr. M. Ciucă

localul Ministerului 
cu 50 ani în urmă de 
bibliotecă medicală a 
de știință I. Cantacu- 

memora- 
ședlnțe 
aducea

primul 
etiolo- 
de cu- 
dîn a-

în să 1 se aso- 
fiziologie, o

la catedra de Neurologie și Psi- 
ia Facultății de Medicină din Iași 
Urmînd cu perseverență aceeași li- 
conducere în cadrul interrelațiilor 

între toate ramurile biologiei,

de cercetare și con-

îl găsesc lucrările 
literatura universală

★
In prima adunare generală In care s-a 

discutat problema livezii de pomi, oameni' 
n-au fost de acord. „Ba c-o fi, ba c-o păți; 
cei mai buni de gură găseau fel și fel de 
motive. Și toți s-au luat după ei. Au durat 
discuțiile vreo două luni. Comuniștii cău
tau să lămurească oamenii că o livadă 
pomi poate aduce venituri bune...

Era a patra adunare generală pe a 
rei ordine de zi figura problema livezii 
pomi. Din fumul des care impînzea sala 
vedea cît colo că au trecut multe ore de cînd 
au început dezbaterile. Dar nici n-a apucat 
bine președintele Herman să aducă vorba 
că unii au și sărit ca fripți:

— Iară ? Păi asta ne trebuie acu’, — strigă 
dlntr-un colț Ion Gutman. Pomii dau recoltă 
peste cîțiva ani și pînă atunci?

— Așa-f, ai dreptate Gutmane, îl susți
nură în cor mai multe voci.

A luat cuvîntul și comunistul Andrei An
dor. Cînd s-a ridicat de pe scaun în sală 
s-a făcut liniște. Toți îl cunosc în sat pe 
moș Andrei ca pe 
ispravă oameni. Și 
riei — zic sătenii 
Andrei rar găsești 
vorbă-i aspru, fără

— Aha, mult adevăr spuneți voi fraților— 
începu 
vor fi 
întreb, 
neți ?

Cum
Andrei 
pricina, 
plată puțină” n-am ce zice, bună vorbă...”.

...„Asta-i și scopul — continuă colecti
vistul Andrei Andor — să muncim cu spor, 
adică cazna să nu fie risipită de mîntuială. 
Hiba Insă-i alta: cine v-a spus vouă că de , 

la pomi nu se put obține recolte mari ? Ia / 
să-l văd. Nimeni? Atunci să vă spun: se I

de

că-
de 
se

unul dintre cei mai de 
cit despre ale gospodă- 

— mai priceput ca moș 
în comuna Bencecu. La 
ascunzișuri.

vrei să zici?
— Ca omul, vezi și eu, zîmbi șiret Ștefan. 

Zic că-i așa și nu prea. Adică așa-i cum zici 
tu, cu brațele de muncă, dar nu prea, zic eu, 
in legătură cu recolta. Aci n-ai dreptate. Să 
punem ceva de viitor și sigur, că nici agro
nomii n-or sta cu mîinile în sîn, ne-or ajuta.

— Punem, punem, dar ce? — sări Herman 
aprins.

Secretarul așteptă să se potolească preșe
dintele apoi îi zise domol:

— Uite, eu îți dau o idee: să facem o li
vadă de pomi pe coastele acelea. I
-?! /

— El, ce-ai rămas așa Hermane! Is
— Știu eu? S-ar putea să ai dreptate. Șl ( pot. Și încă ce venituri’. Numai că voi vreți

moș Andrei rar. Zic așa, că-i drept; 
greutăți, va trebui muncă, Dar mă 
oare de lucru vă speriați? Ia spu-

în sală nu se auzi un murmur, moș 
zîmbi blind: „va să zică nu asta-i
Ei asta-mi place... Cît despre „răs-

PRIMII 
MUGURI

Odată cu topiirea 
zăpezilor, colectiviștii 
din comuna Bencecu, 
raionul Timișoara, s-au 
pus pe treabă. Cum 
a dat dezghețul au

săpat gropi, au adus pomi de la Direcția 
agricolă regională și-n cîteva zile, pe 
coasta din hotarul numit de localnici 
„așnit" — spălată altădată de ape — au 
fost plantați piersici, caiși și pruni pe mai 
bine de 20 hectare. In același timp, pe tî
nărul brigadier Ion Andor l-au trimis la un 
curs pomicol, iar la întoarcere i-au încre
dințat livada; — Vezi Andore că-ți dăm în 
păstrare o livadă tînără. S-o îngrijești ca 
pe ochii din cap că ea ne poate scoate din 
multe — i-au zis oamenii ma; în glumă, mai 
în serios, brigadierului.

★
Printre primii care a citit în ziare proiec

tul de Directive al C.C. al P.M.R. cu pri
vire la dezvoltarea agriculturii In următorii 
2—3 ani, a fost tînărul Ion Andor. A dat 
fuga la președinte.

— Ai văzut? — și la răspunsul afirmativ 
al acestuia întrebă însuflețit: — Și cu to
varășul Schicht, secretarul, n-ai discutat ?

— Despre ce? Despre proiectul de Direc
tive ? Ba da.

— Atunci sigur n-ați uitat pomii.
— Dimpotrivă. Vino să-i vezi-
Intrînd în sediu, deschise sertarul birou

lui și scoase o coală.
— Iată ce avem de gînd. Vom planta 

peste cîteva zile încă 30 de hectare. împreună 
cu gospodăria agricolă de stat, vom avea 
acolo peste cîțiva ani o livadă de peste 300 
hectare cu pomi fructiferi. Ii bine așa? Dar 
ha: pe teren să studiem locul...

După 4 .kilometri de drum au ajuns. Her
man privi cu nesaț în zare și îmbrățișă cu 
ochii livada. „Ei, Andor frate, aci vor în
flori livezile cît vezi cu ochii... Și ca ele va 
înflori mereu și gospodăria noastră, aducîn- 

du-ne In case belșug, fericire.
VIRGIL LAZAR 

corespondentul „Rominiei libere” 
in regiunea Timișoara

între ramurile 
la baza științei

numeroasele ge-
C. I.

cercetarea științifică, trebuie 
cieze constănt cunoștințe de 
susținea prof. C. I. Parhon în cursul de des
chidere 
ch ia trie 
(1913). 
nie de
existente 
prof. C. I. Parhon dă în studiile sale o im
portanță deosebită substratului biochimic al 
modificărilor metabolice, ce au loc în pato
logia endocrină.

Prin metode personale de cercetare, fo
losite și răspîndite cu înaltă competență și 
egală generozitate, domeniile vaste ale 
Endocrinologiei, Neurologiei și Psichiatriei 
sînt explorate cu metode fiziologice, fizio- 
patologice și biochimice indispensabile cer
cetării științifice moderne.

„Numai posedmd pînă la detaliu cunoș
tințele asupra complexului endocrin, prin 
Care sistemul nervos coordonează și dirijea
ză funcțiunile organismului — spune C. I. 
Parhon — se pot găsi metode de ameliorare 
și vindecare a turburărilor de carență endo
crină suferite de organism".

In acest domeniu, cu greu s-ar putea găsi 
un egal profesorului C. I. Parhon printre 
marii specialiști endocrinologi din țările 
cele mai avansate în această specialitate.

Unul din emeriții săi colaboratori, acad. 
St. Milcu, arată cu autoritate de specialist 
„baza de gîndlire materialistă” pe care o 
aduce în cercetare maestrul său, asociind 
armonios bogatele sale cunoștințe anatomo- 
cllnice în interpretarea fizio-patologiei sis
temului nervos.

In domeniul Psichiatriei, prof. C. I. Parhon 
este printre primii specialiști care 
importanța modificărilor funcționale In 
togenia psihozelor, introduce cu aceasta 
„Concepția unei patogenii endocrine a psi
hozelor acute".

Referindu-mă la remarcabila analiză a 
prof. Milcu, este natural a pune în valoare 
„caracterul analitic al tematicii problemelor 
studiate".

Importanța dată cercetărilor biochimice, 
nelipsite în studiile sale vor avea (să spe
răm cît mai curînd) și o confirmare biofi
zică cînd vor fi disponibile cercetării știin
țifice și metodele progresive "aduse de te
matica folosirii „isotopilor marcați", de va
loare indiscutabilă în fiziologie, fizio-pato- 
logie și în numeroasele modificări metabolice, 
care reies. din remarcabilele sale cercetări 
biochimice, nelipsite în cercetarea patologiei 
endocrine.

Endocrinologiștii îmi vor îngădui să afirm 
că testele biochimice, „reale pietre de con
strucție", cum le apreciază acad. St. Milcu, 

iși vor găsi așezarea definitivă, cfnd emi- / digroasei activități științifice a 
nentul om de știință va fi fn măsură să dis- I 
pună șt de metoda biologică a isotopilor \

determine nji
complexul 

în evoluția

a inițiat și
C. 1. Parhon relațiunile

stabilit în

cordă în U.R.S.S. șl în toate țările o apre
ciată valoare științifică 
trol.

Spațiul larg pe care 
acad. C. 1. Parhon în
a Neurologiei și Endocrinologiei nu cedează 
pasul cercetărilor sale științifice întinse în 
domeniul Psichiatriei, unde specialiștii în 
materie recunosc în mod permanent aceeași 
metodă biologică de analiză și sinteză a 
faptelor constatate și a căror rezultate con
stituie însăși „determinismul activității ner
voase superioare".

In tratamentul psihozelor se dă factorului 
etiologic cunoscut importanța de bază, fără 
a nesocoti un singur moment 
factorilor de mediu 
infecției.

In acest domeniu 
mod definitiv prof.
Psich'iatr ei cu alte ramuri ale științelor bio
logice, în vederea tratamentului sifilisului 
nervos prin metoda impaludării terapeutice.

Sub auspiciile șl autoritatea științifică a 
marelui savant s-a creat în 1926 la Spitalul 
Socola, Stațiunea de Impaludare Terapeu
tică, completată în 1935 șl cu Stațiunea si
milară de la Spitalul Central „Prof. G Ma
rinescu".

După respectiv 28 șl 19 ani de aplicare a 
metodei,
(tratați la vreme cu această metodă) și-au 
putut relua activitatea în cîmpul muncii.

Condițiunile științifice de aplicare a acestei 
metode au putut realiza și în această ramură 
asociată a științei medicale un vast studiu 
asupra imunității în malarie in țările en
demice.

Dar valoarea omului de știință se reflectă 
nu nu-mal prin lucrările sale științifice ci 
și prin „imaginația creatoare" și răspîndirea 
ideilor mari în spiritul generațiilor tinere 
de cercetători, ce constituie școala acad. 
C. I. Parhon în domeniul Endocrinologiei, 
Neurologiei și Psichiatriei.

Germinarea ideilor răspîndite cu genero
zitatea bine cunoscută a savantului și în 
funcțiune de perfecționarea în viitor rapid a 
metodelor tehnice, va duce și mai departe 
influența creatoare a fondatorului de școală.

Aprecierea universală a înaltei personalități 
științifice a savantului romîn se reflectă de 
altfel și în locul de frunte pe care tl ocupă 
prodigioasa sa activitate științifică în peri
odicele internaționale de specialitate. Cer
cetările în domeniul Endocrinologiei înscriu 
în a 111-a decadă a veacului nostru, numele 
savantului romîn printre cele 4 somități 
„Ies 4 sommets" ale științei endocrinologice.

Membru corespondent și membru de o- 
noare a numeroase societăți savante de 
peste granițe, acad. prof, C. 1. Parhon este 
din 1947 membru corespondent al Academiei 
de Științe a U R.S.S

Prețuirea universală a meritelor șl pro-
■ . ....-------- j acad prof.

C. I Parhon constitute o reală mîndrie na- 
a tsotopltor \ țlonalâ a R.P.R șt întregului popor căruia 

■ '. — -■ I îi aparține.

mai mult de 35% din paralitici

ară tind
pa-

Printre făuritorii medicinei moderne din 
țara noastră aparținea în prima jumătate a 
veacului XX și înalta personalitate a acad. 
C. I. Parhon, care avea să reînsuflețească 
flacăra științei, aprinsă de precursori în do
meniul Neurologiei, Psichiatriei și Endo
crinologiei, să dea o orientare fundamental 
biologică studiilor și cercetărilor în cadrul 
multilateral aii specializării sale.

Recent, revăzînd în 
Sănătății locul ocupat 
bogata și Instructiva 
mult regretatului om
zino, mi s-a oprit gîndul la o dată 
bilă pentru microbiologiști a unei 
de referate din mai 1905, care ne 
vestea descoperirii Tr. pallida de Schaudinn.
Discuțiunile aprinse ale particlpanților la 
referate scoteau din rezerva oarecum timi
dă a docentului universitar C. I. Parhon (fost 
intern a.1 clinicii nervoase „Prof. Q. Ma
rinescu"), care întrevedea clar din 
moment noile orizonturi deschise în 
gia afecțiunilor neuropshiohlatrice 
noașterea agentului etiologic, a unora
ceste manifestări morbide. In acea ședință 
am avut cinstea de a fi prezentat omului 
de știință. Generația de tineri muncitori de 
laborator, căreia îi aparțineam, avea să fie 
repede atrasă șl stimulată în munca și a 
altor domenii a științelor biologice de înal
tele calități de muncă șl de pasiune știin
țifică ale tînărului specialist în neurologie. 
Prietenia și larga generozitate de a împăr
tăși șl răspîndi ideile și bogatele sale cu
noștințe i-au creat repede un cerc mereu 
crescînd de elevi șl colaboratori de specia
litate.

Școala de Neuropatologie, Psichiatrie șt 
Endocrinologie C. 1. Parhon era creată.

In desfășurarea armonioasă a unei vaste 
șl fecunde activități științifice, începută cu 
55 ani în urmă, acad. C. I. Parhon este 
printre primii cercetători care a inițiat și 
menține continuu în cercetarea științifică 
cea mai strînsă colaborare 
științelor biologice, ce stau 
medicinei modeme.

In laborator au cunoscut
nerațil de elevi pe clinicianul prof. 
Parhon, care nu se oprea un singur moment 
la constatarea simplă și statică a foilor de 
observație, fără a le da o bază biologică 
de cercetare, o verificare experimentală și 
o interpretare fizio-patologică adecuată.

In bogata sa informare științifică și în 
vasta cultură de specialitate au găsit și gă
sesc continuu elevii și numeroșii săi cola
boratori, învățămintele necesare, „de a 
gîndi fiziologic și biologic în cerceta
rea și interpretarea sindromelor morbide 
cu multiplele și variatele lor manifestări".

De la prima lucrare științifică din 1899 
asupra „Originei reale a nervului sciatic", 
extinsă ulterior și completată prin studii 
morfologice, istologice șl fizio-patologice, 

biologislul nu separa un singur moment)
'caracteristicile structurale de funcțiunile or- 11 
ganice fiziologice și fizio-patologice. I ;

„Gmd'mt biologice", ca metodă de bază \ marcați redio-activl, metodă căreia i se a-
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„Zilele tehnicii 
și agrotehnicii sovietice"

• „Zilele tehnicii și agrotehnicii sovietice"
s-au desfășurat cu o deosebită amploare nu 
numai în Capitală ci și în întreaga tară. La 
sate, zilele agrotehnicii s-au desfășurat sub 
lozinca: „Prin aplicarea și generalizarea
metodelor înaintate sovietice să dăm oa
menilor Jmuncij cit mal multe șl mai bune 
produse agro-alimentare și materii prime in
dustriale". In cadrul „Zilelor tehnicii și a- 
grotehnicii sovietice" în sute de sate și co
mune din țară au avut loc consfătuiri, schim
buri de experiență, conferințe, simippzioane, 
tntîlniri între oameni de știință și țărani 
muncitori.

• Manifestări în cadrul „Zilelor tehnicii 
și agrotehnicii sovietice" au avut loc în 
raioanele regiunii București. La Alexandria, 
Giurgiu și Turnu Măgurele s-au deschis ex
poziții ale produselor agricole obținute prin 
folosirea metodelor agrotehnicii sovietice. In 
15 cercuri sătești A.R.L.U.S. și în trei gos
podării agricole colective s-au ținut consfă
tuiri cu teme agrotehnice și au avut loc în- 
tîlniri cu oameni de știință.

• In satele regiunii Cluj, cu prilejul „Zi
lelor tehnicii și agrotehnicii sovietice" s-au 
ținut 130 de conferințe și convorbiri cu te
ma: „Rolul tehnicii șl agrotehnicii sovietice 
în ridicarea producției din industrie și agri-

►cultură". S-au organizat de asemenea șapte 
schimburi de experiență. La schimbul de ex
periență care a avut loc la I.C.A.R. Câmpia 
Turzii au participat colectiviști și țărani 
muncitori cu gospodării individuale. Țăranii 
muncitori au dezbătut numeroase probleme 
legate de aplicarea metodelor sovietice în lu
crarea științifică a pămîntului. Consfătuiri 
și tntîlniri ou oameni de știință s-au mai 
organizat și în alte 19 gospodării agricole 
colective din regiune.

Conferințe

In cadrul Lunii Prieteniei Romîno-Sovle
tice vor avea loc în zilele următoare la Casa 
Prieteniei Romîno-Sovietice din Capitală, str. 
Batiștei nr. 14, numeroase manifestări.

Joi, 28 octombrie, acad. I. S. Gheorghiu, 
conducătorul delegației A.R.L.U.S. care a 
vizitat de curind Uniunea Sovietică, va ține 
o conferință cu subiectul „Realizările din 
Uniunea Sovietică, îndreptar pentru munca 
științifică și tehnică din R.P.R.".

Despre .„înflorirea artei plastice sovietice 
după Marea Revoluție Socialistă din Octom
brie" va vorbi sîmbătă după amiază sculpto
rul Constantin Baraschi, artist al poporului 
din R.P.R.

Duminică dimineața, la Casa Prieteniei Ro
mîno-Sovletice va avea loc deschiderea fes
tivă a clubului „Prietenii limbii ruse". După 
amiază, se va prezenta un program de ctn- 
tece și dansuri sovietice și românești.

Luni, 1 noiembrie, N. Al. Toscani, regizor 
principal la Teatrul Muncitoresc C.F.R. Giu- 
lești, va conferenția despre ,,130 de ani de 
la deschiderea Teatrului Mic din Moscova", 
după care va urna un program de lecturi 
din repertoriul Teatrului Mic și filmul „Arta 
actorului".

Prof. univ. C. Nlcolau va conferenția, 
marți 2 noiembrie, despre „Metoda sovietică 
eu privire la transfuzia de sânge și aplica
rea ei in R.P.R.".

Miercuri 3 noiembrie va avea loc conferin
ța conf. univ. Simlon Daniel, intitulată „Aju
torul economic al Uniunii Sovietice, factor 
hotăritor în dea volte rea economică a țărilor 
de democrație populară", după care va rula 
filmul „Republica Populară Romtnă".

(Agerpres)

Vaporul fluvial ca 
care am călătorit era 
echipat după toate re
gulile maritime: ou 
bărci Și colaci de sal
vare, cu sirena răgu
șită și marinari care
în tot ce făceau își dădeau silința să semene 
cît mai mult cu cei din flota transoceanică.

Donul era de o tăcere uimitoare. Apa a1- 
bastră-verzule se contopea în depărtări cu 
cerul, stăruind parcă în aceeași uriașă ne
mișcare. Pe maluri 6e înșirau stanițele că
zăcești cu case de lemn vopsite în culori 
aprinse, împrejmuite de grădini și pășuni 
grase în care pășteau nenumărate cirezi de 
vaci. In zăvoaie se auzeau strigătele păsă
rilor de deltă. Stoluri de rațe sălbatice bă- 
tea.u aerul în zborul lor sperios, în timp ce 
pescărușii albi tăiau unda apei iar berzele 
se înălțau în văzduh.

Părea că nimic n-avea să tulbure călătoria 
noastră învăluită de toropeala acelei dumi
nici de Iulie. Dar iată că pe la jumătatea dru
mului spre Taganrog, o procesiune ciudată 
a umplut de zgomot întregul fluviu. Vreo 
două duzini de bărci deA toate soiurile șl 
mărimile străbateau apa împotriva cursului. 
Din ele se înălța o larmă cumplită, zvon de 
balalaici, harmonica și țimbale, rîsete și cîn- 
tece căzăcești. Intr-o clipă, toți pasagerii au 
fost pe punte. Cunoscătorii în obiceiurile 
locului ne-au lămurit repede. Pe lingă noi 
trecea o nuntă căzăcească... Vâslașii trăgeau 
din răsputeri, butoaiele de vin legate la 
prora bărcilor se bălăbăneau tacticoase pe 
valuri, balalaicele își picurau melodiile săltă
rețe într-o răpăială nestăvilită, în timp ce 
rîsetul cazacilor cutremura zăvoaiele și în
crețea apa. Donului.

— „Gorîkil... Gorîkil..." — se auzea ade
seori din mulțimea bărcilor. După un stră
vechi obicei rusesc, strigătul acesta are o 
putere magică Ia orice nuntă. La auzul lui, 
mirele și mireasa sînt obligați să se sărute 
în văzul tuturor.

Vaporul, Donul liniștit și nunta căzăcească 
păreau că n-au nici o legătură cu Taganrogul

Spectacolele Ansamblului de Stat 
de dansuri populare al R. S. S. Moldovenești

Miercuri seara a avut loc tn sala Patria 
din Capitală cel de al doilea spectacol pre
zentat de Ansamblul de Stat de damuri popu
lare al R.S.S. Moldovenești, cane ne vizitează 
tara cu prilejul manifestărilor. Lunii Priete
niei Romîno-Sovletice.

Aspect de la spectacolul prezentat în seara zilei de 26 octombrie
în sala Teatrului C.C.S. din Capitală. p0to: NICU VASILB

r~ ÎNVAȚĂ LIMBA RUSĂ
La un curs popular de cartier

De la fereastra blocului nr. 4 Tudora 
Cosma, o femeie trecută de 50 de ani, 
cu un veșnic zimbet tn colțul buzelor, se 
tot uita in lungul străzii. Aștepta să-i 
vină soțul de la lucru.

Cuprlnzînd cu privirea împrejurimile, 
străzile, magazinele, mulțimea care se 
plimba pe stradă, copiii plini de voie 
bună ce se întorceau de la școală, își a- 
minti de viața de altădată... Și pe a- 
tunci erau zile de toamnă pline cu soare. 
Copiii insă umblau imbrăcați ca vai de 
lume, muncitorii trăiau din greu; veselia 
și bucuria vieții erau numai pentru cei 
avuți...

— Mamă, pe cine aștepți 2 o auzi între- 
blnd pe Adriana, fata ei cea ma.re, care 
are 14 ani și e In clasa VIII-a la școala 
medie tehnică alimentară. N-apucă insă 
să-i răspundă și în pragul ușii își făcu 
apariția Leonte Cosma.

După ce se spălă și-și schimbă Hainele 
de lucru, Leonte Cosma luă două caiete și 
cartea de limba rusă, le împachetă și le 
puse cu grijă sub braț și plecă împreună 
cu nevastă-sa. Trecură — fără să zăbo
vească— și pe la vecini... Trebuiau să se 
grăbească; căci peste puțină vreme înce
pea cursul de limba rusă.

Pe drum, deși școala lor nu era prea 
departe, Începură să discute.

— Leonte, de ce acum la bătrinețe să 
începem să învățăm ? îl întrebă Tudora.

— Eu cred că e bine să cunoaștem 
limba pe care o vorbesc prietenii noștri. 
Dacă în tinerețe n-am putut învăța, s-o 
facem măcar acum. Ce, parcă numai noi 
învățăm? In oricare cartier, în oricare sat 
te-ai duce există asemenea cursuri...

Discutînd mai despre una, mai despre 
alta, du ajuns la școală. Sala de curs, 
nu prea mare, avea Intr-un colț o tablă, 
la mijloc o masă și bănci. Se așezară. 
Privirile lor întîlniră un tablou mare cu 
alfabetut rusesc și un alt tablou în mă
tase roșie, pe care era pictată o sală de 
curs cu elevi vîrstnlci. Un moșneag scria 
la tablă cîteva litere din alfabet.

Sala se umplu treptat. Au venit toți 
cel 20 de tineri și vîrstnlci înscriși la ci
clul I de limba rusă.

— Mă bucur că sînteți toți — li se 
adresă profesorul Boris Antoniev, începlnd 
lecția. Cred că o să ne înțelegem bine. 
De azi înainte o să învățăm împreună 
limba rusă. Să trecem la fapte. Vedeți, 
litera ,,a" și ,,o“ se aseamănă cu cele 
rusești. Profesorul scrise literele la tablă 
iar elevii în caiet... O să vă fie mai greu 
cu literele k, p, t. Dar orice început e 
greu...

Cind termină explicațiile profesorul se 
adresă uneia dintre eleve: Tovarășă Po
pescu, vrei acum să treci la tablă să scrii 
literele învățate și să alcătuiești cuvinte?

★ W ★

Oaspeți la prieteni (III)

TAGANROG - CĂSUȚA CEHOV
nostru și locurile prin care a trăit Anton 
Pavlovicl Cehov. Numai că în minutul cind 
bărcile cazacilor s-au apropiat de vaporul 
nostru, un marinar cu niște mustăți înfrico
șătoare a strigat într-acolo :

— Ei, de unde pornirăți oameni buni ?
—- Din Taganrog, de la colhozul „Cehov 

întâiul"... De acolo-i mireasa.
— Șl unde o duceți ?
— La „Cehov al do'lea" din raionul 

Rostov. De acolo-i mirele 1.........Gorîki 1...
Gorîkil..."

Rîsetele și strigătele de bucurie au tulbu
rat încă mult tihna Donului. Vaporul nostru 
a purces mai departe, pe sub porțile orașu
lui Azov, pe lingă cele cinci „curgă ne “ — 
morminte-dealuri, — de pe vremea sciți- 
lor, a străbătut în lung coasta de răsărit a 
mării Azovului și s-a oprit în portul Tagan
rog, sub statuia lui Petru cel Mare, înteme
ietorul orașului.
■ Am cutreierat străzile asfaltate, am văzut 
blocurile solide și spațioase, școlile și clădi
rile uzinelor și mi-am amintit de cuvintele 
6crise cândva de Ceffov, într-o scrisoare adre
sată sorei sale: „Mă aflu la Taganrog... 
Toate oasele sînt rablagite, cu tencuiala 
căzută, cu porțile date de perete... Pe strada 
Polițeiskaia... un noroi adine și lipicios face 
să nu poți merge decît pe jos, ba și atunci, 
cu multă atenție..." Pe această stradă mur
dară, cu nume fioros, s-a născut Cehov.

O căsuța de zid, joasă de-i poți atinge 
acoperișul cu mina. Im fața el o mică livadă 
cu vișini și multe straturi de flori. Trei 
cămăruțe scunde, prin care abia ai loc să te 
învîrtești. Aici s-a născut și a copilărit 
Cehov. In Taganrog mai sînt cîțiva bătrîni 
care-si amintesc de Anton Pavlovici și unul 
din ei, care privește pământul de un veac în
treg, povestește de Ântoșa Cehov, gimnazis-

Spectacolul, care a cuprins numeroase 
dansuri populare sovietice ți românești, a 
fost primit cu deosebită căldură de specta
tori, care au răsplătit eu îndelungi aplauze 
măiestriei artiștilor sovietici.

(Agerpres).

Marla Popescu e tînără. A împlinit de 
curind 20 ani. Soțul ei este student la 
Institutul Politehnic, în anul IV. Un timp 
au lucrat împreună la fabrica de con
fecții „Gh. Gheorghiu-Dej". Acolo s-au 
cunoscut și apoi s-au căsătorit. El învață 
limba rusă la facultate, iar ea aici, la 
un curs popular de cartier.

Maria Popescu a luat creta în mină 
șl a scris literele... Dar ce cuvînt să scrie 
ou literele ,,a“ și „m“. L-a găsit... Mama! 
E cuvîntul pe căre-l aude des rostit acasă 
de Dănuț, fiul ei care are numai 3 ani.

A trecut la tablă și Tudora Cosma. La 
început mina s-a mișcat anevoie, a stîl- 
cif literele. Dar a mers. A scris și cîteva 
cuvinte. Acasă le va scrie de atitea ori 
pînă vor ieși cum trebuie. O s-o roage pe 
Valentina sau pe Adriana, copiii ei, să-i 
mal arate. Leonte Cosma era tare mîndru 
de „băbuța’ lui. Din cind în cind o ne
căjea: „O să vedem noi cine va învăța 
mai bine limba rusă".

*
In aceeași sală. în alte seri, vor veni 

alți tineri și vîrstnlci, muncitori și gos
podine, să învețe limba rusă. Cu multă 
bucurie se vor revedea, după o vacanță 
lungă, elevii ciclului III și cei de la cursu
rile pentru avansați cu vechiul lor pro
fesor Constantin Slnevlci, cu care în urmă 
cu 2—3 ani au început să deslușească 
buchiile. Prima lecție, într-un nou an șco
lar de limba rusă, au așteptat-o cu nerăb
dare, căci vor afla părerea profesorului 
asupra ilustratelor și scrisorilor ce i le-au 
scris în limba rusă în timpul concediilor 
de odihnă.

Georgeta Otroc, cu prietena el Frusina, 
și-au petrecut vara aceasta concediile de 
odihnă la Orașul Stalin. Deseori, au urcat 
pe Postăvarul și. în zori, au admi
rat răsăritul soarelui, peisajele. In u- 
nele seri, stînd la taifas, și-au amintit de 
colegii de scoală, de profesorul lor, șl 
s-au gîndit să le scrie scurte impresii 
din concediu.

„Salutări de pe Postăvarul. Noi trăim 
foarte bine la Orașul Stalin. Pe aici a 
început să se facă frig. La bibliotecă am 
găsit cărți și reviste în limba rusă. Unele 
bucăți le-am înțeles... Este prima noastră 
scrisoare în limba rusă".

Cum să nu se bucure profesorul oînd 
vede că elevii lui se străduiesc să învețe 
cit mai bine limba rusă, că munca lui și 
a elevilor dă roade. Au mai scris și alții, 
mulți dintre cel ce învață limba rusă.

La cursurile de limba rusă din cartie
rul Ferentari, la cele trei cicluri și la 
cursurile pentru avansați învață aproape 
60 de cetățeni ai cartierului. Sînt oameni 
care au îndrăgit limba rusă și care o în
vață cu rîvnă.

M. TIMCU

tul de la care odraslele neguțătorilor din 
Taganrog primeau lecții și meditații...

In cele trei cămăruțe se păstrează o parte 
din obiectele care au mobilat casa în vremea 
lui Cehov. Sînt expuse o serie întreagă de 
fotografii, documente și facsimile privind 
copilăria și adolescența scriitorului. In prima 
încăpere care cândva a folosit drept cameră 
pentru musafiri, sufragerie și cabinet pen
tru tatăl lui Cehov — Pavel Egorovici, am 
văzut o fotografie cu o familie tipică de 
negustoriși... „Eu m-am născut, am crescut, 
am învățat și am început să scriu într-un 
mediu în care banii jucau un rol supărător 
de important", a Scris mai tîrziu Cehov. Ală
turi, pe cîteva pînze de mărimi reduse am 
văzut școala greacă unde Cehov și-a petrecut 
primii ani de învățătură, gimnaziul, precum 
și școala de meserii din Taganrog unde 
viitorul scriitor a fost dat să învețe meș
teșugul croitului și al cismăriei. Cu multă 
grijă au fost căutate și extrase din cata
loagele școlilor matricolele lui Cehov. No
tele dovedesc că în copilărie, Cehov nu 
se avea prea bine cu greaca, latina și geo
grafia. Au fost adunate de prin cine știe 
ce arhive și albume, fotografiile profeso
rilor lui Cehov, floarea Taganrogului din 
anii 1870—80 cînd latina, greaca, bătaia și 
denunțul erau cele mai mari și mai moderne 
destoinicii ale școlii.

A fost găsită și hîrtia pe care Cehov și-a 
pus prima semnătură și prima compoziție 
literară a școlarului din clasa IV-a. Pe un 
perete, alături de cîteva picturi mediocre care 
împodobeau casa lui Pavel Egorovici, a fost 
prinsă fotografia teatrului din Taganrog. 
Acolo, viitorul dramaturg a văzut primele 
piese, acolo a fost cucerit de dramatismul 
„Minunatei Elene", acolo s-a frământat inima 
de copil așteptând deslegarea intrigilor țesute 
pe scenă, acolo a rîs cu lacrimi privind

Miercuri la amiaiă a avut loc inaugurarea 
Muzeului memorial „Dr. Gh. Marinescu**, tn 
casa din str. Julius Fucik nr. 27 tn care a 
locuit ilustrul savant din anul 1910 pînă la 
moartea sa (1938).

La solemnitate au asistat tovarășii: acad, 
prof. dr. C. I. Parhon, președintele de onoare 
al Academiei R.P.R.; acad. prof. Traian Să- 
vulescu, președintele Academiei R.P.R.; acad, 
prof. N. Profiri, acad. St. Venoov, dr. I. 
Bogdan, dr. Al. Bulla, Florica Mezincescu, 
Elena Horea, academicieni, profesori univer
sitari, foști elevi ai profesorului Gh. Mari
nescu, medici, studenți.

Acad. prof. dr. C. I. Parhon, în cuvîntul 
inaugural a vorbit despre viața și bogata 
activitate a profesorului Marinescu, al cărui 
elev a fost.

Au vorbit apoi acad. prof. Traian Săvu- 
lescu, acad. St. Milcu, prof. univ. Oscar Sa; 
ger, membru corespondent al Academiei 
R.P.R., dr. Al. Bulla, locțiitor al ministrului 
Sănătății, și studentul Mihail Homeț, de la 
Institutul Medico-Farmaceutic din București, 
caire au evocat figura luminoasă a marelui 
neurolog cu renume mondial, creator al 
școlii române de neurologie.

Muzeul memorial cuprinde numeroase do
cumente care ilustrează activitatea _ prodigi
oasă a marelui om de .știință pe tărâmul cer
cetării științifice și al activității sociale.

(Agerpres)

O ședință deosebită
Recent, ceferiștii de fe stația Ploești-sud 

au luat parte la o ședință puțin obișnuită. 
Tovarășa Rosalia Răducu, președinta Tribu
nalului Popular al Căilor Ferate București, 
a venit în mijlocul lor pentru a le vorbi de 
unele probleme din munca instanței judecă
torești pe care o conduce.

După deschiderea ședinței, tov. Rosalia 
Răducu a început să vorbească despre în
semnătatea proprietății socialiste. Subliniind 
faptul că majoritatea covirșitoare a. ceferi
știlor din Ploești dau dovadă de grijă deo
sebită pentru apărarea proprietății socialiste, 
vorbitoarea a arătat că Tribunalul Popular 
al Căilor Ferate București a judecat recent 
unele infracțiuni comise de salariați ai sta
ției Ploești-sud.

Inșeliînd încrederea ce li s-a acordat, cîțiva 
pazriici-magazioneri și însoțitori de tren, au 
sustras din trenuri și din magazii diferite 
colete și obiecte. Președinta Tribunalului 
Popular al Căilor Ferate București a făcut 
apoi portretele morale ale infractori lor,, așa 
cum au reeșit ele din procese: oameni vi
etăți, ostili intereselor poporului muncitor. 
In încheiere, tovarășa Rosalia Răducu a a- 
ratat felul cum s-au desfășurat procesele și 
a comunicat pedepsele pe care le-au primit 
infractorii.

La cuvînt s-au înscris apoi muncitori ce
feriști care au înfierat pe Petre Sălcianu, 
Tpma Mihai și pe alți paznici care au furat 
din avutul obștesc. Magazionerul Tudor Za- 
chim a declarat că aceste cazuri trebuie să 
fie un semnal la ascuțirea vigilenței, pentru 
prevenirea din timp a oricăror infracțiuni 
asemănătoare. Totodată, vorbitorii au su
bliniat caracterul educativ al justiției noa
stre populare, ajutorul pe care-1 dă oameni
lor muncii, îmdemnîndu-i să fie vigilenți 
pentru apărarea cu strășnicie a avutului ob
ștesc.

Informații
Miercuri dimineața, dl. Robert Chambei- 

ron, secretar general al Comitetului pentru 
dezvoltarea comerțului internațional care ne 
vizitează țara, însoțit de președintele Came
rei de Comerț a R.P.R., Gh. Savin, a vizi
tat uzina de tractoare „Ernst Thălmann" 
din Orașul Stalin.

In aceeași zi, oaspeții au mai vizitat în 
Orașul Stalin cunoscutul monument istoric 
Biserica Neagră.

★
Casa de Economii și Consemnațiuni 

(C.E.C.) aduce la cunoștință cetățenilor că 
simbătă 30 octombrie 1954, ora 17, în sala 
Consiliului Central al Sindicatelor din Bd. 
Magheru nr 21, are loc festivitatea primei 
trageri la sorți a obligațiunilor C.E.C. 4% 
cu cîștiguri.

Vînzarea și cumpărarea obligațiunilor 
C.E.C. 4% cu câștiguri continuă pînă în 
ziua de 29 octombrie inclusiv, la Direcțiile 
regionale și sucursalele raionale C.E.C.

De la această dată, operațiunile de vân
zare și cumpărare a obligațiunilor se sus
pendă, conform art. 9 din regulament, pînă 
la difuzarea listei oficiale de cîștiguri la 
unitățile C.E.C.

★
Institutul Rom.în pentru Relațiile Culturale 

cu Străinătatea anunță conferința prof. univ. 
Tudor Vianu despre : „Anatol France” caire 
va avea loc vineri 29 octombrie, ora 18, în 
Aula Bibliotecii Centrate Universitare din 
Calea Victoriei nr. 88.

„Revizorul" lui Go
gol. Acasă, în camera 
copiilor, împreună cu 
frații săi, imediat 
după întoarcerea de 
la spectacol „a pus pe 
scenă" piesa lui Go

gol și desigur el și-a ales rolul primarului.
De Taganrog e legată prima etapă din va

ta scriitorului Cehov. Orășelul de provincie, 
portul pierdut pe marea Azovului ca o gară 
mică pe lingă oare acceleratele trec în 
goană, negustorimea și burghezia semidoctă, 
au inspirat scriitorului nenumărate su
biecte literare. Dragostea pe care titanul 
născut în căsuța de pe fosta Polițeiskaia și-a 
cîștigat-o prin talentul, lupta și munca sa, a 
făcut din locurile legate de viața lui, locuri 
sfinte la care vin oameni din toate colțurile 
întinsului pămînt sovietic. Am în t îl nit în 
tomurile muzeului, scrise de vizitatori, cuvin
tele marinarilor care de fiece dată cînd se 
întorc din lungile călătorii de peste mări și 
oceane, vin pentru cîteva ceasuri la căsuța 
lui Cehov, am întîlnit cuvinte scrise de dele
gații chineze, franceze si germane. Unul din 
ultimii vizitatori, plin de entuziasm, a scris: 
„Dragă Anton Pavlovici 1 Pentru mine nu ai 
murit niciodată... Țin minte ziua cînd tatăl 
meu ne-a adus pentru prima oară în căsuța 
ta... De atunci au trecut 30 de ani. Acum 
singur știu drumul spre tine și spre căsuța 
ta. Stau la masa din grădiniță și îți scriu cu 
dragoste,.."

Am plecat din Taganrog tot pe calea apel. 
Golful împietrise ca o uriașă oglindă de 
smaragd. In tihna pe care amurgul o arun
case peste toate, păsările deltei amuțiseră; 
malurile Donului au prins să ațipească, iar 
cirezile de vaci ca niște enorme pete de ru
gină, se întorceau în sate. Doar prin stani- 
țele căzăcești se mai auzea cite un zvon de 
cîntec, cîte un pescar întîrziat slobozea un 
chiot spre vaporul nostru, iar noi căutam să 
distingem ne-ntinsul anei zgomotoasa nun
tă căzăcească ce încuserise colhozurile 
„Cehov întîiul" cu „Cehov al doilea"!

IOAN GRIGORESCU

Plecarea din Pekin 
a primului ministru al Indiei, Nehru

Banchetul de rămas bun
PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA

transmite;
La 26 octombrie Jawaharlal Nehru, primul 

ministru al Indiei a oferit un banchet de ră. 
mas bun, la care au participat peste 800 de 
oaspeți. La banchet au luat parte Ciu De, 
vicepreședintele Republicii Populare Chineze; 
Liu Șao-ți, președintele Comitetului perma
nent al Adunării reprezentanților populari 
din întreaga Chină, și Ciu En-lai, premierul 
Consiliului de Stat.

Au participat de asemenea Sun Țin-lin, 
LI Ci-ișen, Șen Cium-ju, Go Mo-jo, Dalai 
Lama, vicepreședinți ai Comitetului perma
nent al Adunării reprezentanților populari 
din întreaga Chină, precum și alți repre
zentanți ai organelor de conducere din R.P. 
Chineză, reprezentanți ai partidelor demo
cratice și ai organizațiilor obștești din China, 
oameni de cultură, artă și ziariști.

La banchet au mai luat parte reprezen

Pe aerodromul din Pekin
PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite :
La 27 octombrie Jawaharlal Nehru, primul 

ministru al Indiei, a părăsit orașul Pekin. La 
aerodrom Nehru și persoanele care l-au 
însoțit au fost conduși de: Ciu En-lai, 
premierul Consiliului de Stat și ministrul 
Afacerilor Externe al R. P. Chineze; 
Pin De-huei, Den Țzu-huei, He Lun, 
Ulanfu, Li Fu-clun șl Li Slan Nian, locțiitori 
ai premierului Consiliului de Stat al R. P. 
Chineze; Sun Țin-lin și Dalai Lama, vice
președinți a.i Comitetului permanent al A- 
dunării reprezentanților populari din întrea
ga Chină; conducători ai partidelor demo

.Duc cu mine impresii de neuitat din noua Chină"
PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite:
Postul de radio Pekin a transmis la 27 

octombrie cuvîntarea lui Pandit Jawaharlal 
Nehru, primul ministru al Indiei, care a fost 
înregistrată pe bandă de magnetofon în 
ajun.

Acum o săptămînă — a spus Nehru — 
am sosit la Pekin și miine voi pleca din 
acest vestit și frumos oraș, iar după alte 
trei zile voi pleca din China întoreîndu-mă 
în India.

Duc cu mine impresii de neuitat din noua 
Chină. Duc cu mine mai ales amintirea unei 
neobișnuit de calde prietenii și ospitalități 
de care m-am bucurat din partea generosului 
popor chinez. Nu voi uita niciodată bună
tatea și afecțiunea poporului chinez.

Acum 20 de ani a avut loc în China 
„marșul cel lung". îmi amintesc cu cît in
teres și admirație citeam despre acest marș. 
El a devenit vestit în analele militare ca un 
fapt de mare măiestrie în luptă și de o 
uriașă rezistență. Pentru mine, marșul de

Ședința Comitetului
NEW YORK 27 (Agerpres). — TASS 

transmite: In ședința din dimineața zilei de 
25 octombrie a Comitetului Politic, repre
zentantul Libanului, Malic, a rostit un lung 
discurs. Incercînd să treacă cu ușurință pes
te însemnătatea discuției în problema re
ducerii armamentelor și a interzicerii ar
melor de exterminare în masă, delegatul li
banez și-a consacrat cea mai mare parte a 
discursului său încercărilor stingace „de a 
desminți" marxismul și de a denatura scopu
rile politicii externe sovietice. In fond, el 
a încercat să folosească tribuna O.N.U. 
pentru ațîțarea la războiul rece.

Reproduced la întîmplare citate din V. I. 
Lenin și I. V. Stalin, desprinse de contextul 
general, delegatul Libanului a afirmat că 
învățătura lui Marx și Engels ar nega posi
bilitatea coexistenței pașnice a statelor cu 
sisteme sociale diferite.

Reprezentantul Republicii Chile, Maza, 
care a luat apoi cuvîntul, a subliniat nece
sitatea de a se obține o unanimitate de ve
deri , în adoptarea de hotărirl de către co
misia pentru dezarmare. El a declarat că 
delegația sa va vota pentru proiectul de re
zoluție propus de delegațiile celor cinci 
state.

La sfîrșitul ședinței a luat cuvîntul repre
zentantul Republicii Peru, Belaunde, care a 
repetat toate „argumentele" împotriva prin
cipiului unanimității în Consiliul de Secu
ritate, pe care le mai formulase în ședințele 
anterioare ale Comitetului Politic. întreaga 
problemă a dezarmării, a spus Belaunde, 
se rezumă la „modul de a ocoli dreptul de 
veto". Principiul unanimității (,,veto"-ul) a 
fost calificat de el drept „o acțiune arbi
trară a uneia din părți", ignorînd faptul 
că acest principiu a fost adoptat tocmai pen
tru a exclude posibilitatea săvîrșirii unei ac
țiuni arbitrare a unei părți față de cealaltă 
și pentru a pune în fața părților necesitatea 
de a căuta soluții de comun acord.

In ședința din după amiaza zilei de 25 
octombrie a Comitetului Politic e luat cu
vîntul reprezentantul U.R.S.S., A. I. Vîșlnskl, 
care a rostit un discurs bine documentat.

In încheiere A. I. VișinsM a răspuns la 
discursul de lega tu lui libanez, Malic.

Vîșinski a arătat că, reproduoînd fragmen
te de citate din lucrările lui V. I. Lenin și 
I. V. Stalin, delegatul libanez a denaturat 
sensul real al acestor citate, dîndude o In
terpretare diametral opusă.

A. I. Vîșinski a subliniat că asemenea dis
cursuri ale reprezentantului libanez nu con
tribuie la crearea unei atmosfere favorabile 
discutării cu succes a problemelor Impor
tante care stau în fața Organizației Națiuni
lor Unite- Dacă s-ar accepta modul în care 
dl. Malte a pus aci problema, a declarat A. 
I. Vîșinski, acest lucru ar însemna să re
nunțăm la găsirea unor hotărîri de comun 
acord în problemele internaționale importan
te. Acest lucru ar însemna să renunțăm la 
admiterea posibilității coexistenței pașn ce a 
capitalismului și comunismului, ar însemna 
să renunțăm la posibil tatea colaborării în
tre state care manifestă în mod reciproc do
rința de a colabora și hotărîrea de a înde-

Situația politică
DJAKARTA 27 (Agerpres). - TASS 

transmite: Ziarele continuă să acorde o mare 
atenție situației guvernului Indonezian în 
legătură cu demisia a trei miniștri din par
tidul „Marii Indonezii".

La 25 octombrie, nrimul ministru Sastro- 
amidjojo a avut o lungă convorbire cu re
prezentanții partidelor care sprijină guver
nul. După ședință. Sastroamidjojo a declarat 
că reprezentanții partidelor au discutat pro
blema „îmbunătățirii și întăririi cabinetului 
de miniștri".

Ziarele publică numeroase știri care do
vedesc că păturile largi al populației spri
jină guvernul Sastroamidjojo.

tanți ai corpului diplomatic printre care 
P. F. Iudin, ambasador al U.R.S.S. în R. P. 
Chineză.

Din partea Indiei la banchet au participat 
d-na Indira Gandhi, fiica Iul Nehnu, N. R. 
Pili al, secretar general la Ministerul Afa
cerilor Externe al Indiei, și alte persoane 
oare-il însoțesc pe primul ministru Nehru, 
precum și N. Raghavan, ambasadorul Indiei 
în R. P. Chineză, și membri ai ambasadei 
indiene.

Intr-o scurtă cuvîntare primul ministru al 
Indiei a declarat că în ajunul plecării sale 
din Pekin ține să exprime încă odată mul
țumiri guvernului și poporului chinez pen
tru ospitalitatea și prietenia cu care a fost 
primit. Nehru a ridicat un toast în sănăta
tea lui Mao Țze-dun, președintele Republicii 
Populare Chineze. Ciu De. vicepreședintele 
Republicii Populare Chineze a toastat pen
tru Prasad, președintele Republicii India.

crate din China, miniștri și reprezentanți 
ai organizațiilor obștești din capitală.

La plecarea primului ministru al Indiei, 
Nehru, au fost de asemenea de față P. F. 
Iudin, ambasadorul U.R.S.S. în R. P. Chi
neză, șefii și membrii ambasadelor șl le
gațiilor acreditați la Pekin.

Pe aerodromul pavoazat cu steagurile de 
stat ale Republicii India și ale R. P. Chi
neze a fost aliniată o gardă de onoare. 
Fanfara a intonat imnurile de stat ale ce
lor două țări.

înainte de plecare, Nehru a rostit o scurtă 
cuvîntare. In drum spre India Nehru și per
soanele care-l însoțesc vor vizita China de 
est și de sud.

acum douăzeci de ani a devenit simbolul 
drumului lung parcurs de acest popor.

Atît China cît și India au parcurs un 
drum lung spre libertate și înflorire. Urmlnd 
căi diferite, am ajuns la aceeași etapă ai 
'rumului nostru. Este o etapă importantă 

căci sîntem acum țări libere și suverane. 
Dar aceasta este numai o etapă și noi tre
bui? să mergem mai departe, pînă ce 
marile noastre popoare vor ajunge la nive
lul de înflorire și fericire la care au dreptul.

Mă voi întoarce în India, la sarcina mea, 
care este grea, dar din scurta mea vizită 
duc cu mine amintiri plăcute despre această 
mare țară și marele său popor. Aceste a- 
mintiri mă vor însufleți și mă vor întări 
în înfăptuirea sarcinei mele. Sper sincer că 
în marile evenimente pe care !e trăim, dintre 
care cel mai mare este stabilirea unei păci 
trainice în lume, țările noastre vor colabora 
și se vor ajuta una pe alta.

Doresc să exprim încăodată adânca mea 
recunoștință populației orașului Pekin, gu
vernului și întregului popor chinez pentru 
prietenia și ospitalitatea lor.

Politic al 0. N. U.
plini angajamentele asumate, precum și de 
a respecta principiul egalității în drepturi 
și al neamestecului în treburile interne ale 
altor state.

★
NEW YORK 27 (Agerpres). - TASS 

transmite: La 26 octombrie in Comitetul 
Politic al O.N.U. s-a încheiat discuția gene
rală în problema reducerii armamentelor și 
interzicerii armelor de exterminare în ma
să. Ultimul a luat cuvîntul Krishna MeJ 
non, șeful delegației Indiei.

Menon a subliniat în cuvântarea sa faptul 
că Uniunea Sovietică a acceptat ca bază 
memorandumul anglo-francez ceea ce a per
mis să se facă un pas înainte în discutai- 
rea acestei probleme importante. S.a ajuns 
la un acord general cu privire la necesi
tatea încheierii unui tratat sau convenții re
feritor la dezarmare, ta interzicerea arme
lor de exterminare în masă și la crearea 
unul mecan sm de control.

Ocupîndu-se de divergențele în problema 
sistemului de control, reprezentantul Indiei 
a spus că pentru el nu este pe deplin clară 
propunerea Uniunii Sovietice cu privire ia 
diferitele forme de control în cele două eta
pe ale dezarmării. Totodată Menon s-a pro
nunțat împotriva cererilor puterilor occiden
tale de a se acorda împuterniciri extraordi
nare organului de control. Aparatul de con. 
trol, a spus Menon, nu poate avea mai mul
tă putere deoît Organizația Națiunilor Uni
te însăși. Orice organ creat de O.N.U. tre
buie să acționeze in cadrul Cartei acestei 
organizații.

Menon a declarat că delegația sa va spri
jini rezoluția celor cinci țări și că speră că 
ea va fi adoptată în unanimitate.

In același timp, el a prezentat proiectul 
său de rezoluție in care se propune comisi
ei pentru dezarmare să studieze posibilitai- 
tea unui acord privitor la un „armistițiu în 
domeniul! înarmărilor" înainte de a se fi 
realizat un acord cu privire la dezarmare.

După ce președintele Urrutia (Columbia) 
a anunțat încheierea discuției generale in 
problema dezarmării, Comitetul Politic 
a trecut la discutarea proiectelor de rezolu
ții prezentate spre examinare comitetului.

Entezem, reprezentantul Iranului, care a 
luat primul cuvîntul, și-a exprimat satisfac
ția în legătură cu faptul că marile puteri, 
U.R.S.S., S.U.A., Anglia și Franța au de
venit coautori ai proiectului de rezoluție pre
zentat inițial de delegația Canadei.

Reprezentantul Franței, Moch, subliniind 
marea importanță a proiectului comun de 
rezoluție al celor cinci puteri, s-a pronunțat 
pentru adoptarea acestui proiect fără alte 
discuții. Reprezentantul francez a întrebat 
pe reprezentanții Indiei și Australiei dacă 
sînt de acord ca proiectele lor de rezoluții 
să fie transferate comisiei pentru dezarmare 
fără a se trece la vot.

Reprezentantul Filipinelor, subliniind cu 
satisfacție înțelegerea celor cinci puteri a- 
6upra proiectului comun de rezoluție, a de
clarat că delegația sa își retrage proiectul 
de rezoluție prezentat anterior.

Cu aceasta ședința ' Comitetului a luat 
sfîrșit.

din Indonezia
Agenția Antara a transmis declarația lui 

Djodi Gondokusumo, ministrul Justiției, tn 
care acesta condamnă puterile occ dentale 
pentru încercările lor de a provoca o criză 
în Indonezia. „Elemente străine, a arătat 
Gondokusumo, caută nu numai să lichideze 
cabinetul Sastroamidjojo ci șl să lichideze 
independența republicii". Gondokusumo a 
vorbit despre acțiunile de subminare ale pu
terilor occidentale, despre ajutorul pe care 
îl acordă ele bandelor organizației teroriste 
,,Dar-Ul-Tslam“ In încheiere, Gondokusumo 
a adresat poporului d n Indonezia apelul de 
a fi unit șl de a sprijini guvernul.



Popoarele lumii sprijină propunerile 
cuprinse în nota sovietică din 23 octombrie
O uriașă contribuție la cauza asigu

rării păcii
PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite: Toate ziarele centrale din Repu
blica Populară Chineză au publicat nota gu
vernului sovietic din 23 octombrie. Textul 
notei a fost transmis de asemenea de pos
tul de radio Pekin.

Sub titlul „Uriașa contribuție a Uniunii 
Sovietice la cauza asigurării păcii", ziarul 
„Dagunbao" publică un articol în care scrie 
printre altele:

Pentru fiecare om cu judecată sănătoasă 
este clar că interesele naționale ale țărilor 
europene, inclusiv interesele poporului ger
man însuși, cer rezolvarea pașnică a proble
mei germane. De aceea, propunerea Uniunii 
Sovietice de a se convoca în noiembrie a,c. 
o conferință a miniștrilor Afacerilor Exter
ne al celor patru puteri capătă o deosebită 
Însemnătate practică.

Poporul chinez dorește pacea în Eu
ropa tot așa cum dorește pacea în Asia. 
Crearea unui sistem de securitate colectivă 
în Europa va contribui la consolidarea păcii 
în Asia. Poporul chinez sprijină pe deplin 
lupta popoarelor Europei pentru pace.

Trebuie să se treacă la acțiune!
BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite :
„Neues Deutschland" subliniază contras

tul dintre acordurile de la Londra și Paris 
și nota guvernului sovietic din 23 octombrie 
a.c. Ziarul subliniază că în timo ce acordu
rile de ta Londra și Paris au drept scon re- 
militarizarea Germaniei occidentale, include
rea ei în blocuri agresive, ocupația nelimita
tă a Germaniei occidentale și împiedicarea 
înțelegerii între germani, nota guvernului 
sovietic conține propuneri concrete îndrepta
te spre rezolvarea pașnică a problemei ger
mane în interesele naționale ale poporului 
german. In articol sînt citate acele pasaje 
din nota guvernului sovietic în care.se vor
bește despre necesitatea restabilirii unității 
Germaniei, ținerea unor alegeri libere în în
treaga Germanie, retragerea imediată a tru
pelor de ocupație și crearea în Europa a unui 
sistem de securitate colectivă.

Ziarul sindical „Tribune", ziarul „Berliner 
Zeitung" și ziarul tineretului „Junge Welt“ 
exprimînd părerea celor mai diferite pături 
ale populației din R. D. Germană salută și 
«probă noua notă a guvernului sovietic care 
indică calea spre rezolvarea pașnică a pro
blemei germane și asigurarea păcii în Eu
ropa și lumea întreagă.

Interesele Franței cer dezarmarea 
generală și nu înarmarea revanșarzi

lor de la Bonn
PARIS 27 (Agerpres). — Ziarul „Le Mon

de". care a publicat textul integral al notei 
sovietice din 23 octombrie, o comentează în 
articolul său de fond din 25 octombrie. De- 
clarînd că odată cu semnarea acordurilor de 
la Paris cu privire la înarmarea Germaniei 
occidentale se deschide o nouă pagină în 
istoria Europei și a întregii lumi, ziarul 
recunoaște că aceste acorduri nu stîrnesc en

împotriva creării noului wehrmacht!
Germania occidentală

BERLIN 27 (Agerpres). — Tîrgul de la 
Paris al puterilor imperialiste privind înar
marea Germaniei occidentale a stîrnit o pu
ternică nemulțumire în rîndurile germanilor 
iubitori de pace din Germania răsăriteană și 
apuseană.

Institutul social-științific U.N.E.S.C.O. a 
chestionat 15.500 țărani vest-germaml d,:n 
regiunea Frankfurt pe Main cu scopul de a 
afla părerea lor asupra problemelor de im
portanță vitală ale națiunii germane. Țăranii 
s-au pronunțat împotriva liniei politice a 
guvernului de la Bonn care duce la crearea 
unui nou .wehrmacht vest-german agresiv și 
la adînoirea scindării Germaniei, pentru 
retmificarea pașnică a German ei.

La Essen a avut loc o adunare a femeilor 
care s-a desfășurat sub semnul înfierării 
tuturor planurilor militariste ale guvernului 
de la Bonn. Participantele la adunare au 
trim s președintelui Bundestagului de la 
Bonn, Ehlers, o scrisoare în care se ridică 
împotriva remilitarizării Germaniei occiden
tale.

Luînd cuvîntul în cadru] unei con
ferințe de presă la Stuttgart, Heineman, 
președintele „Partidului popular pe în
treaga Germanie", a declarat că prin
cipalul obiectiv politic al partidului său 
este împiedicarea înarmării Germaniei occi
dentale.

Conferințele de la Londra șl Paris în care 
reprezentanții cercurilor guvernante din oc
cident au sancționat în mod oficial reface
rea forțelor agresive ale militarismului re
vanșard german sînt considerate cu drept 
cuvînt de opinia publică mondială un com
plot împotriva păcii și securității popoarelor.

Acordarea unei așa zise „suveranități" re
publicii de ta Bonn, includerea acesteia în 
tratatul de la Bruxelles — botezat „uniunea 
vest-europeană" — și în pactul agresiv al 
Atlanticului de Nord, precum șl celelalte a- 
ranjamente, mai mult sau mai puțin de cu
lise, care formează subiectul a 19 documen
te — declarații, tratate, convenții — semnate 
la'Paris, sînt în ansamblul lor un paravan. 
La adăpostul acestui paravan se pune la cale 
reînarinarea Germaniei occidentale și trans
formarea ei în principala forță de șoc, în 
vederea unui viitor război, plănuit^împotriva 
Uniunii Sovietice și a celorlalte țări ale la
gărului democratic.

Noua formulă încropită la Londra și Pa
ris pentru reînarmarea Germaniei occiden
tale 6e deosebește în fond foarte puțin de 
vechea formulă a răposatei „comunități de
fensive europene". La fel ca și în proiectul 
de „C.D.E.", fabricanții de tunuri de pe Rin și 
foștii generali ai Iul Hitler vor avea mînă 
liberă pentru înarmarea șl instruirea unui nou 
contingent de 500.000 de tineri germani (acor
durile prevăd de altfel și posibilitatea spori; 
rii ulterioare a noului wehrmacht), Germania 
de vest va fi „suverană" tot sub „oblădui
rea" forțelor de ocupație ale celor trei pu
teri occidentale, care urmează să staționeze 
pe teritoriul ei tot pînă în 1998. Realizarea 
unității Germaniei va fi și prin această for
mulă zădărnicită, datorită includerii părții 
apusene a țării — de data aceasta nu în una, 
ci în două grupări militare agresive, opuse 
altor state europene.

Ceea ce deosebește noul aranjament pentru 
reînarmarea Germaniei occidentale de 
„C.D.E." e faptul că prevederile lui sînt în
soțite de cîteva adaosuri menite să arunce 
praf în ochii popoarelor. E vorba de cele Pa' 
tru divizii engleze care vor fi puse la dis

tuziasmul nimănui șl că după nouă ani de 
la capitularea Germaniei hitlerlste, în toate 
tarile se urmărește „cu teamă" reînvierea 
wehrmachtului.

Ziarul repetă teza propagandei burgheze 
după care nota sovietică, chipurile, „nu răs
punde deloc la întrebările puse recent cu pri
vire la scopurile convocării unei conferințe a 
celor patru puteri". Ziarul se pronunță în 
favoarea unor tratative între cele patru pu
teri care, după cum afirmă el, trebuie prece
date de „ratificarea grabnică" a acordurilor 
de la Paris.

Ziarele „L’Humanite" și „Liberation" au 
publicat declarațiile unor deputați în Aduna
rea Națională și ale umor membri aj Consi
liului Republicii, care subliniază că în mo
mentul de față interesele naționale ale Fran
ței impun necesitatea promovării unei poli
tici de dezarmare generală, și nu de înar
mare, a revanșarzilor de la Bonn.

Leo Hamon, membru în Consiliul Republi
cii, membru al Partidului M.R.P., arată că 
„înarmarea Germaniei occidentale constituie 
o calamitate" șl cheamă puterile occiden
tale să examineze cu atenție nota guvernu
lui sovietic din 23 octombrie și propunerile 
făcute de reprezentantul U.R.S.S. la O.N.LL 
în problema dezarmării. Gaston Palewski, 
vicepreședinte al Adunării Naționale, a de
clarat: „Răspunsul la propunerile sovietice, 
a căror însemnătate din punctul de vedere 
al dezarmării și din punctul de vedere al 
soluționării problemei europene ar fi absurd 
șă fie subapreciată, constituie în prezent o 
importantă problemă politică".

Socialistul Andre Hauriou, membru în 
Consiliul Republicii, și-a exprimat dorința ca 
țările occidentale să manifeste „o năzuință 
comună spre tratative sincere cu Răsăritul"

Să fie respins acordul de la Londra!
LONDRA 27 (Agerpres). — TASS trans

mite : Comitetul Politic al Partidului Comu
nist al Marii Britanii a dat publicității o de
clarație in care cheamă pe membrii parti
dului comunist și pe siimpatizanții acestuia 
să intensifice lupta împotriva înarmării Ger
maniei occidentale.

In declarație se spune: „Noua notă so
vietică . arată că politica de sinucidere 
a puterilor occidentale are o alternativă. In 
loc de a înarma Germania occidentală și 
de a menține divizarea Germaniei, cele pa
tru mari puteri ar trebui să se întrunească 
pentru a discuta problema privitoare la ține
rea de alegeri libere în întreaga Germanie, 
la retragerea trupelor de ocupație din Ger
mania răsăriteană și Germania apuseană și 
la crearea unui sistem de securitate colec
tivă în Europa. ,

Parlamentul englez urmează să discute în 
curînd acordul de la Londra. Trebuie tri
mise tuturor membrilor parlamentului rezo
luții, telegrame și delegații din partea ale
gătorilor lor care să ceară respingerea acor. 
dului de la Londra".

★
LONDRA 27 (Agerpres). — TASS trans

mite: Presa engleză continuă să comente
ze nota guvernului sovietic din 23 octom
brie.

BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite: Numeroase delegații vizitează pe co
mandanții sectoarelor din Berlinul occiden
tal pentru a le înmîna în numele oamenilor 
muncii rezoluții de protest împotriva acor
durilor de la Paris cu privire la înarmarea 
Germaniei occidentale.

Declarația Partidului Comunist 
din regiunea Saar

BERLIN 27 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : Partidul Comunist din regiunea Saar 
a dat publicității o declarație în legătură cu 
adoptarea de către puterile occidentale de la 
Paris a hotărîrilor cu privire la înarmarea 
Germaniei occidentale și la tîrgul germano- 
francez referitor la regiunea Saar.

Acordul dintre guvernul de la Bonn și gu
vernul Franței cu privire la statutul regiunii 
Saar, se spune în declarație, înseamnă că 
guvernul de la Bonn acceptă separarea re
giunii Saar de Germania și de aceea după 
semnarea de către guvernul Adenauer a 
„planului Schuman" el reprezintă încă un 
aict de trădare a intereselor germanilor din 
regiunea Saar și este tributul cancelarului de 
la Bonn pentru refacerea militarismului ger
man. In .conformitate cu planurile americane 
acordul cu privire la Saar, pe de o parte, 
este menit să aijute pe imperialiștii francezi 
să obțină aprobarea înarmării Germaniei oc
cidentale de către Adunarea Națională Fran

Un complot împotriva păcii și securității popoarelor
poziția „uniunii vest-europene" de așa zisa 
„reconciliere franco-germană" concretizată 
prin „europenizarea" Saarului; de proiectul 
lui Mendes-France — căci deocamdată a ră
mas doar proiect și urmează abia a fi 
discutat — de a se institui un control al ar
mamentelor germane prin înființarea unei 
„agenții" de fabricare in comun a armamente
lor „uniunii vest-europene". In realitate pre
zența pe continent a celor patru divizii bri
tanice slujește altor scopuri decît celui de a 
„echilibra" pe aceea a diviziilor vest-germane 
(care sînt douăsprezece): politica britanică 
vrea să recucerească în Europa un loc a că
rui însemnătate a scăzut neîncetat în anii de 
după război. Cît despre hotărîrile privitoare 
la Saar și proiectul Iui Mendes-France pri
vitor la fabricarea în comun a armamentului, 
ele corespund pur șl simplu intereselor mo
nopolurilor franceze care vor să aibă partea 
lor de profituri din reînarmarea Germaniei 
occidentale și cursa înarmărilor atlantice, 
ai căror principali beneficiari sînt monopo
lurile americane și cele vest-germane.

Ostilitatea cu care masele largi ale popoa
relor din lumea întreagă au întîmpinat înche
ierea tîrgului de la Londra și Paris stîrnesc 
în cercurile conducătoare din occident o în
grijorare pe care optimismul lor de comandă 
nu-1 poate ascunde. Amintirea eșecului 
suferit de „C.D.E." în urma respingerii ei de 
către Adunarea Națională Franceză mai per
sistă puternic în memoria partizanilor reînar- 
mării Germaniei occidentale, care sînt con- 
știenți de puternicul curent de opinie po
trivnic reînarmării republicii de la Bonn, 
curent care crește pe zi ce trece în lumea 
întreagă.

Acest curent de opinie a luat șl mai mare 
amploare in urma notei recente adresată de 
guvernul sovietic guvernelor Franței, Angliei 
și S.U.A. Propunerile formulate de guvernul 
U.R.S.S. în această notă subliniază din nou

O serie de ziare burgheze cer ca nota so
vietică să fie examinată cu deosebită aten
ție. „Este recomandabil, scrie ziarul „Evening 
News", c> Occidentul să examineze cu a- 
tenție nota Rusiei". Ziarul „Yorkshire Post" 
subliniază în articolul său redacțional că 
„ar fi imprudent să se declare de la bun 
început că ultima notă rusă este inutilă ca 
bază pentru viitoare tratative".

Unele ziare insistă ca Uniunea Sovietică 
să îndeplinească anumite condiții „preala
bile" înainte de începerea tratativelor.

„Fără îndoială, declară ziarul „Scots
man", acest gest al rușilor a fost făcut în 
momentul de față în speranța de a întîrzia 
ratificarea de către parlamentele francez și 
german a acordărilor privind înarmarea 
Germaniei Occidentale". Probabil că repeta
rea cu încăpățînare a uneia și aceleiași idei 
se explică prin faptul că aiceste ziare nu au 
suficiente argumente împotriva propunerilor 
sovietice, în timp ce popoarele așteaptă din 
partea puterilor occidentale un răspuns asu
pra fondului propunerilor sovietice, îndrep
tate spre asigurarea păcii și securității în 
Europa.

După eșecul C.D.E. a sosit timpul 
pentru unificarea Germaniei

PR AGA 27 (Agerpres). — CETERA tran
smite : întreaga presă cehoslovacă continuă 
să comenteze pe larg nota guvernului so
vietic adresată guvernelor Franței, Marii 
Britanii și S.U.A., considerînd-o ca un do
cument foarte, important îndreptat spre con
solidarea păcii și securității în Europa și 
în întreaga lume.

După eșecul „comunității defensive eu
ropene", Uniunea Sovietică a atras în per
manență atenția asupra faptului că a sosit 
timpul pentru o apropiere între punctele de 
vedere ale celor patru puteri și pentru uni
ficarea Germaniei. In Occident însă, în loc 
să se caute o apropiere între aceste puncte 
de vedere au început să se creeze noi ob
stacole și s-a pornit pe calea care în nota 
sovietică este caracterizată drept o primej
die directă pentru pacea în Europa.

Conferințele de la Londra și Paris, care 
au avut loc într-o asemenea pripă, continuă 
„Prace“, au întunecat cerul care începuse 
să se însenineze. In locul tratativelor, ei au 
propus popoarelor europene un nou wehr
macht. Singura cale care duce spre pace și 
securitate în Europa este calea propusă de 
Uniunea Sovietică și anume — crearea sis
temului general european de securitate co
lectivă.

Popoarele Europei doresc pace, 
prietenie și muncă creatoare

OSLO 27 (Agerpres). — Ziarul „Frlheten" 
a publicat sub semnătura lui Knut Lang- 
feldt un articol intitulat: „O altă cale", în 
care scrie printre altele : „Propunerea gu
vernului sovietic prevede participarea tuturor 
țărilor europene la crearea unui sistem ge
neral european de securitate colectivă... Nu
mai acest sistem va putea împiedica crearea 
de blocuri militare în Europa ale cărei po
poare doresc pace, prietenie și muncă crea
toare".

ceză, iar pe de altă parte, scopul său este de 
a aijuta pe imperialiștii vest-germani ca 
prin formarea de divizii mercenare să pri
mească arme pentru promovarea unei poli
tici expansioniste.

In încheierea declarației sale, Partidul 
Comunist din regiunea Saar cheamă întreaga 
populație din Saar să lupte cu toate forțele 
împotriva ratificării acordurilor de la Paris.

Anglia
LONDRA 27 (Agerpres). — TASS trans

mite: Corn tetul englez pentru apărarea 
păcii a publicat o declarație de protest îm
potriva semnării acordurilor de la Paris cu 
privire la înarmarea Germaniei occidentale. 
In declarație se spune că aceste acorduri nu 
vor asigura Europei securitatea și Germaniei 
independența, ci dimpotrivă vor duce la 
„reînvierea unei armate sub controlul mili
tariștilor și foștilor naziști".

Norvegia
OSLO 27 (Agerpres). — Numeroase fe

mei norvegiene au demonstrat pe străzile 
orașului Oslo, sub lozinca „Noi n-am uitat 
ocupația germană și ne opunem reînarmă- 
riii". Participantele la demonstrație purtau 
pancarte cerînd negoeeri în vederea redu
cerii armamentelor și Interzicerea armelor a- 
tomice.

că singura cale pentru rezolvarea problemei 
germane, problemă cheie a păcii tn Europa 
și a securității popoarelor europene, este aceea 
a tratativelor pașnice, în cadrul cărora tre
buie și pot fi găsite soluții pentru regle
mentarea chestiunilor în litigiu. Referindu-se 
la această notă, comentatorul agenției „A- 
ssociated Press" arăta că forța notei sovie
tice constă în faptul că „ea agită pe de o 
parte speranța că, renunțînd irevocabil la 
ideea reînarmării în cadrul N.A.T.O., germa
nii ar putea realiza unificarea țării lor care 
continuă a fi năzuința majorității germani
lor occidentali. Pe de altă parte, le oferă 
francezilor speranța că securitatea poate fi 
realizată prin negocieri fără înarmarea unul 
vecin de care francezii continuă să se teamă. 
Atît timp cît există aceste speranțe — se 
spune în comentar — acordurile de la Paris 
au un drum lung de parcurs".

Dacă pentru monopolurile franceze „ga
ranțiile" anglo-americane, promisiunea discu
tării proiectului francez de control al ar
mamentului german și continuarea exploa
tării -bogățiilor Saarului constituie argu
mente suficient de puternice pentru a spri
jini reînarmarea militariștilor de la Bonn, 
pentru masele largi ale poporului francez 
perspectiva refacerii wehrmachtului evocă 
primejdia gravă care plutește deasupra Fran
ței. In întreaga țară au loc puternice ma
nifestații care demască complotul pus la cale 
împotriva păcii. Ceea ce explică și graba pe 
care o arată Mendes-France de a aduce în 
fața parlamentului documentele ce-i poartă 
semnătura, și cărora vrea să le evite înfric- 
gerea suferită de „C. D. E.“. Partidul Co
munist Francez, apărătorul consecvent al 
Franței împotriva reînvierii militarismului 
german, a chemat întregul popor ta acțiune. 
„Țelul nostru e clar: — a declarat Laurent 
Casanova in raportul prezentat la ședința

Primirea de către președintele Mao Țze-dun 
a unor personalități tibetane

PEKIN 27 (Agerpres).— CHINA NOUA 
transmite: Mao Țze-dun, președintele Repu
blicii Populare Chineze, a primit pe Kalun 
Sukong Uongcinggalel șt pe Cikyab Kanbo 
Lozong Sungdin, membri în guvernul local 
tibetan, șl alțl opt fruntași printre care pe 
Rompa Nongjelwongdni, șeful unei delegații 
tibetane care vizitează capitala chineză.

Ei au oferit președintelui Mao Țze-dun 
eșarfele tradiționale tibetane denumite 
„Hata".

Vizita unei delegații romine la Expoziția Agricolă Unională din Moscova
MOSCOVA 27 (Agerpres). — TASS trans

mite: Delegația oamenilor de cultură din 
Republica Populară Romînă care se află la 
Moscova a vizitat Expoziția Agricolă Unio
nală. Oaspeții au vizitat pavilioanele, plat
formele, grădinile și au stat de vorbă cu par- 
ticipanții la expoziție.

La 27 octombrie membrii delegației romîne 
au avut o întîlnire cu vizitatori sovietici ai 
Expoziției. In sala de conferințe s-au adunat 
peste 500 de persoane venite din diferite re
giuni ale Țării Sovietice. Ele au ascultat cu

Deputați socialiști francezi solicitați să facă parte 
din guvernul Mendăs-France

PARIS 27 (Agerpres). — După cum re
latează ziarul „Le Monde", Mendes-France 
a propus oficial deputaților socialiști Ro
bert Lacoste, Albert Gazier, Gaston Defferre, 
Augustin Laurent, Alain Savary șl Marcel 
David să intre în guvern în următoarele 
funcții: ministru al Apărării Naționale (La
coste), ministru al Comerțului (Gazier), mi

Primii pași spre refacerea mașinii de război 
vest-germane

BONN 27 (Agerpres). — Potrivit celor 
relatate de săptămînalul „Der Spiegel", la 
conferința de la Londra s-a hotărît ca inițial 
35% din echipamentul necesar noului wehr
macht să fie furnizat de S.U.A., 35% de An
glia, Franța șl Benelux șl restul de 30% 
de industria de armament vest-germană. 
Totodată, s-a prevăzut ca în viitorul apro

Plecarea lui Adenauer în S. U. A.
BERLIN 27 (Agerpres). — După cum 

transmite postul de radio Stuttgart, în di
mineața zilei de 26 octombrie cancelarul 
vest-german Adenauer a plecat cu avionul 
în S.UA. El este însoțit de Hallstein, se

Ședința Scupșcinei iugoslave
BELGRAD 27 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 25 octombrie, în ședința comună a 
celor două camere ale Scuipșclnei iugoslave 
s-au desfășurat discuțiile în legătură cu ra
portul . prezentat de președintele Tito. La 
ședință au luat cuvîntul deputat 1 Fadll 
Hodja. Milos Minte, Nikola Sekulic, Iosip 
Vidmar, Uglesa Danilovici și alții.

Spectacol cu filme sovietice la Casa culturii sovietice din Belgrad
BELGRAD 27 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 25 octombrie a avut loc la 
Casa culturii sovietice din Belgrad un spec
tacol cu filmele sovietice „Aleco" și „Prieteni 
credincioși" organizat de ambasadorul 
U.R.S.S. în Iugoslavia, V. A. Valkov, pentru 
reprezentanții vieții publice din Iugoslavia. 
La prezentarea acestor filme au asistat apro
ximativ 300 persoane, printre care o serie

I n cîteva r î n d u r i
• După cum anunță Biroul telegrafic nor

vegian, cu prilejul celei de a 10-a aniversări 
a eliberării Norvegiei de nord de către Ar
mata Sovietică, la cimitirul Tromso a avut 
loc dezvelirea monumentului ridicat In cins
tea soldaților sovietici căzuți in luptele pen
tru eliberarea Norvegiei de nord.

• De la Ministerul Afacerilor Externe al 
Marii Britanii se anunță că Anthony Nutting, 
ministru de stat pentru Afacerile Externe, îl 
va înlocui pe Selwyn Lloyd (numit ministru 
al aprovizionării) în fruntea delegației bri
tanice la O.N.U.

plenară a C.C. al Partidului Comunist Fran
cez — să obținem ca întregul popor francez 
să facă zid între parlament și imperialiștii 
străini care își intensifică presiunea, ca po
porul să exercite întreaga sa influență asu
pra tuturor acțiunilor guvernului".

Opoziția opiniei publice față de reînarma
rea Germaniei occidentale 6e manifestă și 
în Anglia. Acest lucru a reieșit limpede încă 
în cursul conferinței anuale a partidului la
burist englez cît șl in cursul congresului 
sindicatelor britanice, unde conducerea de 
dreapta a putut doar cu multă greutate obți
ne aprobarea politicii de sprijinire a reîn
vierii militarismului german. Opinia publică 
engleză nu poate fi de acord cu Churchill 
care — conform ziarului englez „Evening 
News", — și-a împărtășit părerea că „occi
dentul va fi, la începutul anului viitor, în „po. 
ziția de forță" necesară pentru a negocia o 
reglementare generală cu Uniunea Sovietică".

Opoziția pe care o Intîmpină acordurile 
semnate la Londra și Paris este deosebit de 
puternică în întreaga Germanie. Poporul 
german nu dorește refacerea forțelor agresive 
care nu odată l-au Împins la catastrofă. El 
își dă seama că aceste acorduri fac cu ne
putință realizarea un-ității sale naționale. 
Ele au stîrnit vii critici în rîndurile celei 
mai largi opinii publice din Germania occi
dentală producînd grave disensiuni chiar șl 
în rîndurile coaliției guvernamentale prezi
date de Adenauer. In cercurile burgheze din 
Germania occidentală este criticat în special 
acordul franco-german cu privire la Saar. 
După cum anunță agenția „Associated Press" 
Thomas Dehler, președintele partidului liber 
german — participant ta coaliția guverna
mentală — a declarat duminică la o reuniune 
a membrilor partidului său din Wetzlar că 
acordul asupra Saarului violează constituția 
de la Bonn deoarece ar putea împiedica uni

Au fost de față Ciu En-lai, premierul Con
siliului de Stat; Den Sia-pin și Ulanfu, loc
țiitori ai premierului; Si Cijun-siun, șef al 
secretariatului Consiliului de Stat; Li Vei- 
han. vicepreședinte al Comitetului permanent 
al Adunării reprezentanților populari din În
treaga Chină, și Cian Cin-iu, reprezentant 
al guvernului chinez în Tibet. Președintele 
Mao Țze-dun s-a întreținut cordial cu oaspe
ții tibetani.

un deosebit Interes conferința profesorului 
Nicolae Sălăgeanu, rectorul Universității 
din București, despre succesele și perspecti
vele dezvoltării agriculturii din Romînia.

Ivan Buneev, șeful unei brigăzi de trac
toriști, Erou al muncii socialiste, care a luat 
apoi cuvîntul a mulțumit în numele asisten
ței profesorului Sălăgeanu pentru interesanta 
sa conferință și a rostit cuvinte de salut în 
cinstea prieteniei de nezdruncinat dintre po
poarele sovietic și romîn.

nistru al Flotei Comerciale (Defferre). Ce
lorlalți trei candidați le-a propus funcțiile 
de secretari de 6tiat.

„Le Monde" scrie că. acești deputați so
cialiști au adus la cunoștința lui Guy Mol- 
let, secretarul general al partidului socia
list, propunerea ce li s-a făcut 

piat producția industriei de armament vest- 
germane să fie sporită cu 60%.

Pentru aceasta, potrivit relatărilor ziaru
lui „Der Spiegel", industria de armament 
vest-germană a cerut să 1 se acorde credi
te în valoare de 725 milioane mărci. Totoda
tă, industria de armament vest-germană a 
anunțat și noile prețuri, care vor fi de cinci 
ori mai mari decît cele dinainte de lăzboi 

cretar de stat la Ministerul Afacerilor Ex
terne, von Eckhardt, șeful presei cancelaria- 
tului federal, von Herwartn, șeful protoco
lului din Ministerul Afacerilor Externe. Cu 
același avion a plecat în SALA. Conant, 
înaltul comisar american în Germania.

La propunerea deputatului Vladislav Rib- 
nikar a fost adoptată o rezoluție pe margi
nea raportului lui Tito.

In rezoluție se spune că Scupșcina apro
bă principiile de politică externă expuse tn 
raportul președintelui.

de academicieni și profesori în frunte cu 
Belici, președintele Academiei de științe din 
Sîrbia și academicianul Iova.novicl, secretar 
științific al Academiei de științe din Sîr
bia, compozitorul Hristicl, pictorul Poma- 
rișaț, regizorul Stupița și alții.

Au fost de asemenea de față reprezentanți 
ai secretariatului de stat pentru afacerile 
externe.

• Postul de radio Cairo a anunțat tn 
cursul zilei de 26 octombrie că la Alexandria 
a avut loc un atentat împotriva premierului 
egiptean, Gamal Abdel Nasser. In legătură 
cu aceasta poliția a arestat 47 de membri al 
asociației „frăția musulmană".

• La 26 octombrie în localitatea Malakal 
a avut loc un atentat împotriva primului mi
nistru al Sudanului, lsmail El Azhari.

• Agenția ANSA transmite că la 26 oc
tombrie în orașul Triest autoritățile aliate 
au transferat autorităților italiene împuterni
cirile militare și civile.

ficarea germană. El a adăugat că s-ar putea 
ca partidul 6ău să ceară un aviz constituț’o- 
nal cu privire la legalitatea acestui acord. 
In cazul ci-nd acordul asupra Saarului er fi 
declarat necoc6tltuționel de Curtea Supremă 
federală, Adenauer nu ar fi î-n măsură să 
obțină ratificarea acordului în acest sens. 
„Declarațiile iul Thomas Dehler, subliniază 
aceeași agenție — amenință să provoace o 
nouă întîrziere in acțiunea de făurire a unui 
sistem defensiv occidental, țintnd în loc 
poate pentru multe luni întregul proces al 
ratificării în Germania, Ele constituie tot
odată o indicație că socialiștii, adversari ai 
reînarmării, care 6-au declarat categoric îm
potriva acordului asupra Saarului, ar putea 
întruni suficiente voturi în parlament pen
tru a face din acest acord o problemă cons
tituțională".

Sub. presiunea opiniei publice, soctal-de- 
mocrații continuă să se mențină pe poziția 
necesității tratativelor între cele patru pu
teri. După cum comunica agenția „France 
Presse", în urma notei guvernului sovietic, 
„cercurile din apropierea comitetului de con
ducere al partidului social-democrat german 
se declară împotriva părerii că nu trebuie 6ă 
se înceapă noi negocieri în patru decît după 
ratificarea de către parlamentele interesate 
a hotărîrilor de la Londra. Se crede că o 
astfel de atitudine nu poate decît contribui 
la permanentizarea sciziunii Germaniei".

Interesele securității statelor europene — 
ca și acelea ale poporului german — impun 
insă rezolvarea cea mal rapidă a problemei 
reunificării Germaniei. Numai astfel po
poarele Europei vor putea fi sigure că Ger
mania occidentală nu va încăpea pe mîinlle 
militariștilor revanșarzi germani și nu va fi 
un pion al vreunul grup militarist agresiv, 
numai astfel poporul german își va putea 
realiza aspirațiile legitime și va putea păși, 
într-o țară unificată, pe calea dezvoltării 
pașnice șl a stabilirii unor relații de cola
borare pașnică cu toate popoarele Europei.

A. SOLOMON

Premiera piesei 
„Cei din Dangaard"

Miercuri seara la Teatrul Național „I. L. 
Caragiaile" (sala Comedia) a avut loc pre
miera piesei „Cei din Dangaard" de Marfin 
Andersen Nexo. Piesa demască cu putere 
corupția moșierilor danezi și în același timp, 
ca un șuflu de aer curat, aduce pe scena 
pe muncitorii din ferme, lupta lor împotriva 
exploatării la care sînt supuși de către bur
ghezia și moșierimea din Danemarca.

Spectacolul a fost pus în scenă de regi
zorul Moni Ghelerter, artist emerit al R.P.R., 
laureat al Premiului de Stat, cu concursul 
unui colectiv de actori valoroși ai Teatrului 
Național „I. L. Caragiale”. Rolurile princi
pale sînt Interpretate de Aura Buzescu, ar
tistă emerită a R.P.R., laureată a Premiu
lui de Stat, Silvia Dumitrescu-Timică, Eliza 
Petrăchescu. Marieta Anca, Emil Botta, Vic
tor Moldovan, laureat al Premiului de Stat, 
Emamoil Petruț, Marcel Enescu, Ion Mânu, 
Victor Antonescu și alții.

Spectacolul s-a bucurat de lin frumos suc
ces. (Agerpres)

SPORT
Campionatul categoriei A

t de fotbal
Jocurile etapei a 21-a din cadrul campio

natului categoriei A de fotbal, desfășurate 
ieri, au adus serioase modificări mai ales în 
fruntea clasamentului.

Cea mai mare surpriză a fost în
registrată la Timișoara, . unde echipa 
locală Știința a reușit să dispună cu 
categoricul scor de 4—0 (2—0) de frun
tașa clasamentului, Flamura Roșie Arad. 
Studenții timișoreni au confirmat rezultatele 
bune obținute în ultimul timp, desfășurînd 
un joc excelent, plin de vigoare și eficace. 
Cele patru puncte au fost realizate de Cio- 
sesou (3) și Cojereanu (11 m.).

In urma acestei infringed, Flamura Ro
șie Arad a cedat primul loc în clasament e- 
chipei C.C.A., care a obținut o dificilă vic
torie ou 2-1 la Orașul Stalin în fața echipei 
Dinamo. Dinamoviștii au deschis scorul în 
minutul 3 prin Teodorescu, dar C.C.A. a e- 
galat în minutul 30 prin Caricaș și și-a a- 
sigurat victoria prin Petschowschi in minu
tul 41.

In Capitală s-au desfășurat două partide. 
Pe stadionul Giulești în rața a peste 15.000 
de spectatori, echipa Locomotiva Timișoara, 
cu o formație omogenă a învins cu 2—0 (1-0) 
pe Locomotiva Grlvlța Roșie. Cele două punc
te au fost înscrise de I. Covaci.

Aproape 10.000 spectatori au urmărit tn- 
tîlnirea de pe stadionul Dinamo dintre e- 
chipele Dinamo București și Minerul Petro
șani. Deși ta un moment dat dinamoviștii 
au condus cu 2—0 ei n-au putut in continua
re să mențină avantajul, jocul încheindu-se 
cu rezultatul de 2—2. Au marcat Ene (2) și 
respectiv Panait și Szoeke.

Celelalte meciuri s-au încheiat cu următoa
rele rezultate tehnice : Oradea: Progresul- 
Știința Cluj 1—0 (0—0). A marcat Sulioc. 
Ploești: Flacăra-Metalul Cîmpia Turzii 3-1 
(2—1), Hunedoara: Metalul-Locomotiva Tg. 
Mureș 2—1 (1—0).

In clasament pe primul loc se a- 
flă acum echipa C. C. A. care to
talizează 28 puncte. Locul doi este o. 
cupat de Flamura Roșie Arad cu același nu
măr de puncte, însă cu un golaveraj infe
rior, iar pe locul trei se găsește echipa Loco
motiva Timișoara cu 25 puncte. Pe locul ur
mător se află echipa Dinamo București cu 25 
puncte.

Etapa viitoare a campionatului va avea 
loc duminică.

(Agerpres)

Știri
• Echipa de rugbi Dinamo Praga va sus

ține astăzi, pe stadionul Republicii, primul 
joc în cadrul turneului pe care-1 întreprinde 
în țara noastră. Rugbiștii cehoslovaci vor în- 
tilni, cu începere de la ora 15,30, echipa cam
pioană a țării, C.C.A.

In deschidere, la ora 13,45, va avea loc 
meciul de fotbal pentru categoria B, dintre 
echipele Voința București și Metalul Steagul 
Roșu Orașul Stalin.
• In dimineața zilei de 26 octombrie au 

fost continuate două din partidele întrerup
te din cadrul turneului internațional de șah 
de la Belgrad.

Partida Petrosian—Karaklajici s-a termi
nat cu victoria jucătorului sovietic. In 
urma acestei victorii, Petrosian l-a ajuns pe 
Bronșteiin și cei doi mari maeștri sovietici 
conduc împreună în clasament cu cite 3 ‘/2 
puncte flecare după patru rundei

Partida Czernlak—Ivkov s-a întrerupt 
pentru a doua oară.

In runda a 5-a a turneului Internațional 
de șah de ta Belgrad s-au înregistrat urmă
toarele rezultate:

Barcza-Rabar >/,—'/a, Karaklajici-Niever- 
gelt 1-0, Nedelkovici-Porecca 0-1, Mitici- 
Gligorici '/î-'/î. Wade-Petrosian întreruptă, 
Joppen-Djurasevici 0-1, Matanovlci-Czerniak 
1-0, Jonosevici-Pirc întreruptă, Ivkov-Trifu- 
novici '/j-’/î, Bronștein-Pilnik întreruptă.

SPECTACOLE
TEATRE: Național „I. L. Caragiale"

(sala Comedia) orele 19,30: Cei din Dan
gaard; Național „I. L. Caragiale"' (sala 
Studio) orele 19,30: Ultima oră; Armatei 
(sala Magheru) orele 19,30: Mașenca; Ar
matei (sala din calea 13 septembrie) orele 
19,30: Vlaicu Vodă; Municipal orele 19,3'0: 
Vassa Jeleznova; Studioul Actorului de 
Film „C. Nottara" orele 19,30: Mincinosul; 
Muncitoresc C.F.R. (Giulești) orele 19,30: 
Vlnovațl fără vină; Teatrul de Stat de Ope
retă, orele 19,30: Lăsați-mă să cînt; An
samblul de Estradă (sala din calea .Victoriei 
33—35) orele 20: Să cînte muzica; Armatei 
(sala Modern, b-dyl 6 Martie nr. 2) ore'.ei 
16,30: Ansamblul de păpuși prezintă „Ca
pra cu trei iezi"; Țăndărică (sala Barucii 
Berea) orele 20: Umor pe sfori; Țăndărică 
(sala b-dul D. Golescu n.r. 45) orele 16,30: 
Artiștii pădurii .

CINEMATOGRAFE: Patria, București: 
Descoperire misterioasă; Republica, I. C. 
Frimu, Înfrățirea între popoare: Școala cu
rajului; Maxim Gorki: In numele omului, 
Plante hetero-uleioase, Greul vesel; Eicna 
Pavel, Tineretului: Inimă tînără; Lumina, 
Libertății: Examen de maturitate; Victoria: 
Intr-un port îndepărtat; Gh. Doja: Mitrea 
Cocor; 8 Martie: Omul cu 1000 de fețe; V. 
Roaltă: In sat la noi; Unirea: Tînăra gar
dă (ambele serii); Cultural, Iile Pintilie: 
Arena celor curajoși; C. David: Brigada 
lui lonuț; Flacara: Keto și Kote; Aurel 
Vlaicu: Uzbekistanul sovietic; Munca:
Cîntărețul stepelor; Arta: Poemul dragos
tei; Popular: Documentul misterios; M. 
Emlnescu: Aleko, Frații Liu; Miorița: ini
ma noastră; Moșilor: Campionii noștri; 8 
Mai: Revizorul;, Volga: Curcubeul; N. 
Bălcescu: Prieteni credincioși; Rahova: 
Alișer Navoi; Olga Bancic: Sevastopol 
km. 4.
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